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سرمقاله

تجارت الکترونیک 
پیشران فناوری

فناوری اطلاعات این بستر 
را فراهم کرد تا از این فرصت 
به نحو احسن استفاده کنیم 
و گام های مثبتی در توسعه 
معاملات تجــارت الکترونیــک برداریم. فناوری 
اطلاعات یک موضوع میان بخشی است لذا محیطی 
مناسب برای خلق ثروت و ارزش است و پیشرفت 
در این عرصه نیاز به زیرســاخت دارد که فناوری 
اطلاعات در این عرصه خدماتی را ارائه می دهد و 
صنعت روبه رشدی اســت. برای توسعه از طریق 
اقتصاد دیجیتالی بایــد روی پلتفرم ها، داده های 
دیجیتالی و تجارت الکترونیک و پیشــران های 

فناوری تمرکز کرد...

  مهدی غیبی کارشــناس 
فناوری
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رصدخانه مهاجرت نخبگان 
راه اندازی می شود

تولید میوه در شرایط مطلوب قرار دارد

افزایش صادرات محصولات کشاورزی
صفحه3

صفحه4

رشد  
حجم  معاملات  
تجارت  الکترونیکی

معاون   تجارت   و  خدمات   
وزارت   صمت  خبر  داد:

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با بیان اینکه دیگر نمی 
توان با رصدخانه مهاجرت نخبگان شریف همکاری 
کرد گفت: پیشــنهاد راه اندازی رصدخانه جدید 
مهاجرت نخبگان به معاون اول رییس جمهور داده 
شده است. به گزارش مهر، سید سلمان سیدافقهی 
از تشکیل رصدخانه جدید مهاجرت خبر داد و گفت: 
سال گذشــته راه اندازی این رصدخانه به تصویب 
هیأت امنای بنیاد رسید و ما پیشنهادی به معاون 
اول رئیس جمهور دادیم و گفتیم دبیرخانه آن در 
بنیاد ملی نخبگان قرار بگیرد، همچنین پیشنهاد 
دادیم این رصدخانه نیاز به یک شورای راهبردی و 
فرابخشی دارد و می توان از نهادهایی که آمار اشتغال 
و مهاجرت و تحصیل نخبگان را دارند کمک گرفت 
و داده ها یک جا جمع آوری شــود. شاید حتی لازم 
باشد نهادهای امنیتی و اطلاعاتی هم در این شورا 
عضو شوند. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: 
به طور مثال ســازمان امور دانشجویان که ترجمه 
مدارک دانشجویانی که مهاجرت یا مهاجرت معکوس 
می کننــد را در اختیار دارد و یا پلیــس گذرنامه و 
نهادهای امنیتی و اطلاعاتی کــه داده های خاص 
خود را دارند می توانند ارائه دهند. همچنین براساس 
پیشنهاد بنیاد، گفته ایم رئیس شــورا معاون اول 
رئیس جمهور و معــاون علمی رئیس جمهور ناظر 
بر شورا باشد. وی با اشــاره به اینکه دبیرخانه این 
رصدخانه نیز می تواند در بنیاد ملی نخبگان مستقر 
شود و وظیفه آن بررسی آمار و تولید گزارش برای 
مسئولان بالادستی و مرتبط باشد، خاطرنشان کرد: 
طبیعتاً بخشــی از این آمار محرمانه خواهد بود اما 
بخش قابل توجهی از آن براساس تشخیص نهادهای 
مرتبط منتشر می شود. این خلأ قبلًا وجود داشت و 
از جنس کارهای حکمرانی است. وی ضمن بیان این 
مطلب که بنیاد هنوز بعد از ۱۸ سال ساختار مصوب 
در سازمان اداری استخدامی ندارد، گفت: نزدیک به 

کمتر از ۱۰ روز است که...

اجتماعی

عدم انجام ۷۰ درصد تراکنش های بلیت به دلیل نقص 
رئیس کمیسیون حمل و نقل شــورای شهر تهران 
اعلام کرد که روزانه ۲۰۵۰ دستگاه اتوبوس وارد خط 
سرویس دهی می شوند؛ اما به دلیل خرابی میانگین 
دوام این اتوبوس ها به ۱۶۰۰ دستگاه اتوبوس فعال 

می رسد.
جعفر تشکری هاشمی با اشاره به بازدید اخیرش از 
شرکت واحد اتوبوسرانی شــهر تهران با بیان اینکه 
گزارش های این شرکت نشــان داد که روزانه حدود 
۲۰۵۰ دستگاه اتوبوس ســرویس دهی دارند، اما به 
دلیل خرابی طول روز این عــدد به میانگین ۱۶۷۰ 
دستگاه می رسد، گفت: میانگین دوام تعداد اتوبوس 
فعال به ۱۶۰۰ الی ۷۰۰  دســتگاه می رسد چراکه 
فرســودگی زیادی دارند و خراب می شوند و البته 
بررسی ها  نشان می دهد که تلاش خوبی در شرکت 
واحد در حال انجام است تا روز به روز این عدد را بهتر 
کنند و از این جهت ما این روند را نسبت به قبل خیلی 

بهتر می بینیم.
وی با بیان اینکــه کار اورهال و تعمیرات اساســی 
اتوبوس ها را نیز شــروع کردند و بــا چند مجموعه 
از اتوبوس ســازها قرار دادهایی را منعقد کردند که 
اورهال اتوبوس ها انجام شود، اظهار کرد: البته تعداد 
این اتوبوس ها نســبت به عددی که ما در شــورای 
شــهر تصویب کردیم؛ فاصله معنا دار داشت بگونه 
ای که در شــورای شهر مصوب شــده بود که برای 

سال جاری، ۱۱۰۰ دســتگاه اتوبوس اورهال شوند 
که تا این لحظــه، برنامه ریزی برای ۳۲۰ دســتگاه 
اتوبوس انجام شــده بود که در بازدیدی درخواست 
کردیم تــا در فرصت باقی مانــده تا پایان ســال، 
به مســئله اورهال و تعمیرات اتوبوس ها به صورت 
 جدی بپردازنــد که به امیــد خدا ایــن موضوع به 

سرانجام برسد.
تشــکری هاشــمی در مورد آخرین وضعیت خرید 
اتوبوس ها نیز ادامه داد: خوشبختانه روند قانونی خرید 
اتوبوس ها انجام شده بگونه ای که قراردادها چه برای 
اتوبوس و چه برای مینی بوس اعم از برقی و دیزلی، 
قراردادها منعقد شده اســت، اما آنچه که می توانیم 
بگوییم و قابل اعتماد است اتوبوسهای دیزلی احتمالا 
در موعد مقــرر به ناوگان اتوبوســرانی تهران اضافه 
خواهند شد که پیش بینی این بود که حدود ۱۲۰۰ 
الی ۳۰۰ دســتگاه اتوبوس از محل ۳۰۰۰ اتوبوسی 
که قراردادش منعقد شده، در سال جاری به ناوگان 

اضافه می شود.
به گفته این عضو شورای شهر تهران، ما محدودیت 
شرکتهای خودروســاز را می دانیم و این تأخیر در 
تحویل ربطی به شرکت واحد اتوبوسرانی و شهرداری 
تهران ندارد و آنهــا تعهدات خود را انجــام دادند و 
قراردادها را منعقد کردند، اما باید فشــار بیشــتری 
بیاوریم تا اتوبوس ســازها بتوانند این عدد اتوبوس 

تحویلی را بیشتر کنند.

بنا بر اعلام رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشــان گرچه تا کنون اعتبار لازم برای ثبت نام 
دانش آموزان قبول شده در سمپاد که جزو دهک های 
درآمدی یک تا چهار هستند هنوز به این سازمان داده 
نشده اســت، اما این دانش آموزان ثبت نام شده اند 
.مرداد ســال جاری هیات دولــت تصویب کرد که 
تحصیل دانش آمــوزان چهار دهــک درآمدی اول 
جامعه که در مدارس سمپاد پذیرفته می شود، رایگان 
باشد و این مصوبه عطف به ما سبق شده و شامل دانش 
آموزانی که در حال حاضر مشغول تحصیل در سمپاد 
هستند نیز می شود. مدارس سمپاد بابت ارائه خدمات 
آموزشی نصف شهریه مدارس غیر انتفاعی برجسته در 
همان منطقه شهر را دریافت می کنند که از این پس 
و به واسطه مصوبه یاد شده، نباید از این دانش آموزان 
بابت ثبت نام در مدارس ســمپاد هزینه ای دریافت 
نشود. بنا بر اظهارات وزیر آموزش و پرورش گرچه برای 
انجام این کار پولی وجود نداشت اما قرار بر این شد تا 
کل هزینه با دولت باشد و درواقع این هدیه ویژه رئیس 

جمهوری به این دانش آموزان است.
حال اما بــه گفته  رئیس ســازمان ملــی پرورش 
استعدادهای درخشــان گرچه اعتبارات لازم برای 
انجام این کار به این سازمان هنوز داده نشده است اما 
این شرایط به مدارس توضیح داده شده تا از ثبت نام 

دانش آموزان دهک های یک تا چهار ممانعت نکنند. 
الهام یاوری، رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشان در گفت وگو با ایسنا، در این باره اظهار کرد: به 
تمام مدارس اعلام کردیم که فعلا علی الحساب بدون 
اینکه هیچ پولی از بچه های دهک یک تا چهار دریافت 

کنند، این بچه ها را ثبت نام کنند.
وی ادامه داد: هنوز آن اعتبار به ما داده نشده است اما با 
این حال برای بچه ها نباید مشکلی وجود داشته باشد. 
اگر احیانا دانش آموزی وجود دارد که جزو چهار دهک 
اول بوده اما به مدرسه مراجعه کرده و برای ثبت نام با 
او همکاری نشده است؛ به ستاد سمپاد مراجعه کند یا 
زنگ بزنند تا ما این موضوع را پیگیری کنیم. رئیس 
سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان  افزود: 
اسامی بچه هایی که تازه امسال سمپاد قبول شده اند 
را برای تعیین دهک به وزارت کار ارســال کردیم اما 

وزارت کار هنوز دهک ها را به ما برنگردانده اند.
یاوری در پاســخ به اینکه باتوجه به اینکه دو هفته از 
بازگشایی مدارس گذشته، این دانش آموزان مشکلی 
در خصوص تامین هزینه ثبت نام خود نداشته اند؟، 
تصریح کرد: بعید می دانم چــون ما به مدارس اعلام 
کردیم و شکایتی نیز در این زمینه دریافت نکردیم، اما 
اگر موردی است از خانواده ها خواهش می کنم تا به ما 

اطلاع دهند تا این مساله را پیگیری کنیم.

هوشــنگ مرادی کرمانی با بیان این که پس از 
قتل داریوش مهرجویی، کشور در بهت و حیرت 
اســت، گفت: ما در دنیای متفاوتی که داشتیم، 
کار مشترکی داشتیم که از قضا گرفت. هوشنگ 
مرادی کرمانی، نویسنده که داریوش مهرجویی 
فیلم »مهمان مامان« را از روی رمان او اقتباس 
کرده اســت، در پی قتل این کارگردان مطرح 
سینما و نویسنده و همسرش، وحیده محمدی فر 
در منزل شخصی شان، به ایسنا گفت: من هنوز 
در شوک هستم. ما با هم زیاد حرف نمی زدیم؛ 
ما دو دنیای متفاوت داشتیم. چندی پیش با من 
تماس گرفت و گفت ســه کتاب ترجمه کرده 
و ناشــران می گویند چون این مــدل کتاب ها 
فروش نمی رود، قبول نمی کننــد، درحالی که 
ترجمه هایش فروش رفته اند و گفت: »آیا ناشری 
می شناســی که این کتاب ها را منتشر کند؟« 
من هم ناشرم را معرفی کردم و بعد هم پیگیری 

نکردم که چه شد.
 او با اشــاره به کار مشــترک »مهمان مامان« 
در عیــن تفاوت های خــود و مهرجویی، گفت: 
مهرجویی یک بار از من خواست تا کار مشترکی 
داشته باشیم. به او گفتم ما دوتا آدم های بی راهی 
هستیم و نمی توانیم کاری داشته باشیم. حتی 

مخاطب هایمان نیز متفاوت است. نمی توانیم از 
یک قاب به یک موضوع نگاه کنیم، ممکن است 
مخاطبانت علاقه ای نداشته باشند و مخاطب من 
هم آن را درک نکند. مهرجویی در پاسخ گفت، 
چرا فقط تفاوت ها را می بینی؟ از پیش قضاوت 
نکن. شاید مردم دوست داشته باشند. آن زمان 
هنوز کتاب »مهمان مامان« چاپ نشــده بود. 
نســخه پیش چاپ را به او دادم. فردایش تماس 
گرفت که می خواهم این کار را انجام بدهم. بعد 
چند باری رفت وآمد داشتیم و این کار پرداخت 
شد. سه سال طول کشــید تا این فیلم نامه تمام 
شود. بعد هم فیلم دیدنی شــد و کاری کرد که 

مردم دوست داشتند.
 او افزود: فیلم »مهمان مامان« در میان فیلم های 
مهرجویی، بیشترین بیننده را داشت و منظورم 
از بیشترین بیننده به لحاظ موقعیت هنری آن 
نیســت، یعنی مثل »هامون« و دیگر فیلم های 
مهرجویی نیست. »مهمان مامان« درباره بدنه 
جامعه و مردم عادی است، مردم عادی هستند 
که چنین لحظاتی را تجربه می کنند. بازیگران 
آن هــم فوق العاده بازی کردند. مــن از این کار 
مشترک راضی هســتم و خوشحالم که این کار 

مشترک را با او داشتم.

وزیر کشور موضع آمریکا و سکوت غربی ها درقبال 
جنایات ضد بشری رژیم صهیونیستی را عبرت آمیز 
خواند و گفت: امروز الحمدالله مقاومت قوی و استوار 
در میدان است و رژیم صهیونیســتی مسیر افول و 
فروپاشی را طی می کند. »احمد وحیدی« در تحلیل 
خود از عملیات طوفان الاقصی گفت: عملیات الاقصی 

با قدرت برتر طراحی شد و عملیاتی غافلگیرانه  بود.
وزیر کشور با اشــاره به شکســت مفتضحانه رژیم 
صهیونیستی و پایداری مردم فلسطین گفت: مردم 
فلسطین با وجود حملات وحشیانه و سبعانه رژیم 
صهیونیستی با پایداری در میدان نبرد باقی ماندند و با 
افتخار علی رغم انبوهی از خسارت های وارده همچنان 

مقاومت می کنند.
وحیدی با اشاره به »ددمنشی رژیم صهیونیستی« 
اظهار کرد: رژیم صهیونیستی با نسل کشتی و جنایت 
علیه بشریت چهره کَریه اش را به جهانیان نشان داد. 
وزیر کشور به »موضع آمریکا و سکوت غربی ها« اشاره 
کرد و گفت: آمریکا از جنایات ضد بشری و نسل کشی 
رژیم صهیونیستی دفاع کرده و این جنایات را تایید 
می کنند و به رژیم صهیونیســتی بــرای ادامه این 
جنایات چراغ سبز نشان می دهند،این رفتارها بسیار 

عبرت آمیز است.
وحیدی گفت: سکوت غربی ها و بستن چشم هایشان 
در مقابل جنایات رژیم صهیونیستی پیامدهای مهمی 
دارد و می تواند معادلات منطقه را وارد مسیر جدیدی 
کند. امروز الحمدالله مقاومت قوی و استوار در میدان 

است و رژیم صهیونیستی در پس این رویداد، مسیر 
افول و فروپاشی را هر چه سریعتر طی خواهد کرد.

عملیات بی نظیر مقاومت فلســطین با نام »طوفان 
الاقصی« در ســرزمین های اشــغالی که از ۷ اکتبر 
)۱۵ مهرماه( آغاز شده است، مقامات آمریکایی برای 
نجات رژیم صهیونیستی از شکست به صف شده اند 
و حمایت همه جانبه خود از صهیونیست ها را هم در 
کلام و هم در ارسال انبوه ســلاح به اثبات رساندند. 
ارتش رژیم صهیونیســتی کــه در عملیات طوفان 
الاقصی غافلگیر شده و توان مقابله با نیروهای مقاومت 
را ندارد، برای جبران شکست خود اقدام به بمباران 

وحشیانه شهر غزه و مردم آن کرده است.
امیر عبداللهیان وزیر امورخارجه کشورمان در راستای 
حمایت از مردم غزه، به عراق، لبنان و سوریه سفر کرد. 
وزیر امورخارجه کشــورمان در کنفرانس خبری در 
لبنان تاکید کرد: تعیین ساعت صفر در اختیار مقاومت 
است و همه دست ها روی ماشه شلیک قرار دارد. امیر 
عبداللهیان در این سفر با سید حسن نصرالله دبیرکل 

حزب الله لبنان هم دیدار کرد.
بعد از پیروزی حماس،رهبر انقلاب اسلامی و فرمانده 
معظم کل قوا در مراســم مشترک دانش آموختگی 
دانشجویان دانشگاه های افسری نیروهای مسلح با 
تاکید بر اینکه قتل  عام مردم غزه بلای بزرگتری بر 
سر صهیونیست ها می آورد، تاکید کردند: رژیم غاصب 
صهیونیســتی هم از لحاظ نظامی و هم اطلاعاتی 

شکست غیر قابل ترمیم خورده است.

رییس جمهور گفــت: حمایت از مــردم مظلوم 
فلسطین را سیاســت قطعی جمهوری اسلامی 
ایران است. حجت الاســلام سید ابراهیم رئیسی 
در جلسه هیأت دولت با اشاره به جنایات هولناک 
رژیم غاصب صهیونیستی بر علیه مردم مظلوم و 
بی دفاع غزه، گفت: سیاست وقیحانه این رژیم مبنی 
بر کوچاندن اجباری ساکنین غزه از زادگاهشان 
اگر چه هرگز محقق نخواهد شــد، امــا رفتاری 
 مغایر با همه قوانین بین المللــی، اخلاق و اصول

 انسانی است.
رئیسی در ادامه با انتقاد شــدید از سکوت برخی 
دولت ها و مجامع بین المللی در قبال بی سابقه ترین 
جنایات ضدبشــری که این روزها از سوی رژیم 
صهیونیستی علیه مردم فلسطین اعمال می شود، 
تصریح کرد: معتقدین به خدا و وجدان بشــری و 
یا قایلین به اعتبار تاریخ که در مقابل این جنایات 
سکوت پیشه کرده اند، بدانند که بابت رفتار امروز 
خود باید در پیشــگاه خدای متعال، وجدان های 

بیدار و قضاوت تاریخ پاسخگو باشند.
رئیس جمهور در ادامه، حمایــت از مردم مظلوم 
فلسطین را سیاست قطعی جمهوری اسلامی ایران 
عنوان و تاکید کرد: در تلاش برای توقف بمباران 

مناطق مسکونی غزه و ایجاد دسترسی ساکنین 
این منطقه به اقلام اساسی، از دست دادن لحظات و 
دقایق هم زیان بار و خسارت آفرین است و ضرورت 
دارد همه کشورها به مسئولیت خود در این زمینه 

عمل کنند.
در جلســه هیأت دولت همچنیــن وزیر جهاد 
کشاورزی از اقدامات صورت گرفته برای افزایش 
تولید در چهار محصول استراتژیک جو، برنج، پنبه 
و شکر گزارشی ارائه کرد و گفت : در تلاش هستیم 
که با کمک کشاورزان و بهره گیری از سیاست های 
تشویقی به سمت خودکفایی در این محصولات 

برویم.
رئیس جمهــور نیز رشــد ۲۲ درصــدی تولید 
محصولات استراتژیک در ۲ سال گذشته را شایسته 
قدردانی دانست و با تاکید بر پیگیری خودکفایی در 
اقلام ضروری مورد نیاز مردم از سوی وزارتخانه های 
اقتصادی از جمله وزارت جهاد کشــاورزی گفت: 
عقب ماندگی هــای گذشــته در افزایش تولید و 
خودکفایــی در بخش دام و طیــور را باید با کار و 
تلاش بیشتر جبران کرد چرا که دل خوش کردن 
به واردات، آســیب های بعضاً جبران ناپذیری در 

ناپذیری در پی خواهد داشت.

غلامعلی حدادعادل غالب دهلوی را شــاعری بزرگ و 
پرآوازه در هند و پاکستان خواند که از میراث پرشکوه 
زبان و ادب فارســی در هند بهره بــرده و گفت: غالب 
دهلوی گوی سبقت را در شــعر از امیرخسرو دهلوی 
ربوده است. به گزارش روابط عمومی فرهنگستان زبان 
و ادب فارسی، غلامعلی حداد عادل، رئیس فرهنگستان 
زبان و ادب فارسی، در همایش بین المللی »غالب دهلوی؛ 
پاسدار زبان فارسی« که روز یکشــنبه بیست و سوم 
مهرماه توسط فرهنگستان و با همکاری بخش فرهنگی 
سفارت هند در ایران، در تالار دکتر شهیدی فرهنگستان 
برگزار شد، با اشاره به پیشینه دیرسال زبان فارسی در 
پهنه گسترده ای از جهان دیروز، گفت: توجه به میراث 
فرهنگی، زبانی و ادبی زبان فارســی در سرزمین هایی 
فراتر از مرزهای کنونی ایران همــواره در برنامه کاری 
فرهنگستان بوده است و ما علاقه مند هستیم که تاریخ 
زبان و ادبیات فارسی را در قلمرو پهناور ایران فرهنگی، 
ازجمله شبه قاره هند بدانیم و بشناسیم و به جهانیان 
بشناسانیم. او افزود: ازاین رو، نزدیک به ۳۰ سال پیش 
تصمیم گرفته شد تا گروه شبه قاره در دانشنامه زبان و 
ادب فارسی در فرهنگستان راه اندازی شود تا با گردآوری 
و بررسی پیشــینه زبان فارسی در ســرزمین پهناور 
شبه قاره، کوشش کنیم تا این گنجینه ارزشمند از گزند 

فراموشی در امان باشد.
حداد عادل در ادامه با اشــاره به روند شکل گیری گروه 
شبه قاره گفت: این گروه از زمان تأسیس فرهنگستان سوم 

شکل گرفته و یکی از دستاوردهای آن تألیف دانشنامه 
زبان و ادب فارسی در شبه قاره است که تاکنون پنج جلد 
آن منتشر شده است و در آینده بسیار نزدیک سه مجلد 
دیگر آن نیز منتشر خواهد شــد و براساس پیش بینی و 
برنامه ریزی همکاران گروه، ویراست نخست این دانشنامه 
تا سه سال آینده کامل خواهد شــد. همچنین در گروه 
شبه قاره مجله علمی تخصصی در حوزه شبه قاره تدوین و 
منتشر می شود. او افزود پیش از این سلسه همایش هایی 
درباره زبان و ادب فارسی در هند در گروه شبه قاره برگزار 
می کردیم که می توانم به همایشی درباره همایون و سفر 
او به ایران و بازگشــتش و همایش داراشکوه با همکاری 
پژوهشگاه علوم انسانی اشاره کنم. خوشحالم که پس از 
دوران بیماری کرونا، بــا برگزاری همایش غالب دهلوی 
دوباره روند برگزاری این همایش ها از ســر گرفته شده 
است. رییس فرهنگستان زبان و ادب فارسی غالب دهلوی 
را شاعری بزرگ و پرآوازه در هند و پاکستان خواند که از 
میراث پرشکوه زبان و ادب فارسی در هند بهره برده است. 
او گفت: غالب دهلوی گوی سبقت را در شعر از امیرخسرو 
دهلوی ربوده است و همچون عموم شاعران پارسی گوی 
مقیم و مهاجر آنجا، بر میراث ادبی و زبانی زبان فارسی در 
هند افزوده است. حداد عادل گفت: معرفی هرچه بیشتر 
غالب دهلوی به فارسی زبانان بسیار ارزشمند است. او یکی 
از سرمایه های زبان فارسی در شبه قاره است که آن گونه 
که باید معرفی و شناسانده نشده است. امیدوارم با برگزاری 

این همایش غالب بیش از گذشته معرفی شود.

الکترونیکی شدن صدور »پروانه ساختمانی« در روستاها

ثبت نام رایگان دهک های یک تا 4 در مدارس سمپاد

رژیم صهیونیستی مسیر افول و فروپاشی را طی می کند

حمایت از مردم مظلوم فلسطین سیاست قطعی است

یک هندی که پاسدار زبان فارسی بود

سياسیفرهنگی 

تجربه مرادی کرمانی از کار با مهرجویی



اقتصاد2
ایران

افزایــش ذخایــر ارزی در 
دسترس ایران 

صندوق بین المللی پــول از افزایش ذخایر ارزی 
در دســترس ایران به بیش از ۲۱ میلیارد دلار در 
سال جاری میلادی خبر داد. صندوق بین المللی 
پول در جدیدترین گــزارش خود ذخایر ارزی در 
دسترس ایران برای سال جاری میلادی را ۲۱.۱ 
میلیارد دلار برآورد کرده کــه ۱.6 میلیارد دلار 
بیشتر از سال قبل است. این نهاد بین المللی پیش 
بینی کرده است در سال ۲0۲4 نیز ذخایر ارزی در 
دسترس ایران افزایش یابد و به ۲4.3 میلیارد دلار 
برسد. آخرین آمار ارائه شده توسط صندوق بین 
المللی پول از کل ذخایر ارزی ایران مربوط به سال 
۲0۲۱ است که این رقم ۱۲۲ میلیارد دلار اعلام 
شده است. صندوق بین المللی پول از سال ۲0۱9 
در اقدامی تأمل برانگیز به دنبال اتخاذ سیاســت 
فشار حداکثری از سوی دولت ترامپ علیه ایران 
به یک باره رقم ذخایر ارزی ایــران را از ۱۲۲.47 
میلیارد دلار در ســال ۲0۱8 به ۱4.95 میلیارد 
دلار در سال ۲0۱9 کاهش داد و در توجیه اقدام 
خود اعلام کرد رقم ذخایر ارزی در دسترس دولت 
ایران را اعلام کرده است؛ یعنی ذخایری که آماده و 
تحت کنترل مقامات مالی کشور است و در خارج از 

دسترس تحریم ها قرار دارد.
این نهاد، ذخایر ارزیِ در دســترس ایران در سال 
۲0۲0 را نیــز کاهش داد و کل ارز در دســترس 
ایران طی این ســال را ۱3.8 میلیارد دلار اعلام 
کرد. اما به اذعان صندوق بین المللی پول از سال 
۲0۲۱ روند نزولی ذخایر ارزی در دسترس ایران 
معکوس شده و به سمت بالا در حرکت بوده است. 
بر این اساس ذخایر ارزی در دسترس ایران از ۱3.8 
میلیارد دلار در سال ۲0۲0 به ۱7.7 میلیارد دلار 
در سال ۲0۲۱ و ۱9.5 میلیارد دلار در سال ۲0۲۲ 
و ۲۱.۱ میلیارد دلار در سال جاری میلادی افزایش 
یافته است. ایران طی سال های اخیر در میان چند 
کشور نخست منطقه خاورمیانه و آسیای مرکزی 
از نظر ذخایر ارزی خود قرار داشته و حتی با لحاظ 
ذخایر ارزی در دســترس خود جایگاه خوبی در 
منطقه دارد.  بر اساس آمار صندوق بین المللی پول 
ایران از این نظر در میان 3۲ کشور منطقه در سال 
۲0۲3 در رتبه ۱۲ قرار داشته است. یعنی ذخایر 
ارزی در دسترس ایران در این سال بیشتر از همه 

کشورهای منطقه بجز ۱۱ کشور بوده است.
عربســتان با ذخایر 43۱ میلیارد دلاری در رتبه 
نخســت منطقه قرار داشته اســت. ذخایر ارزی 
عربستان در سال ۲0۲3 نسبت به سال قبل ۲9 
میلیارد دلار کاهش داشــته است. امارات با ۱69 
میلیارد دلار و عراق با 93 میلیارد دلار به ترتیب 

رتبه های دوم و سوم را به خود اختصاص داده اند.

مســیر جدیدی توسعه روابط 
اقتصادی در حوزه انرژی

وزیر نفت با اشاره به سفر معاون اول رئیس جمهور و 
هیأت همراه به بلاروس از اعلام آمادگی ایران برای 
تأمین و تعمیر تجهیزات پیشرفته نفتی بلاروس خبر 
داد. جواد اوجی، وزیر نفت در خصوص همکاری های 
نفتی ایران و بلاروس توضیح داد: در راستای توافقات 
سال ۱40۱ رؤســای جمهور دو کشور در حاشیه 
اجلاس سران سازمان شانگهای در سمرقند، یک 
هیأت عالی رتبه نفتی طی سفر به تهران در مهر ماه 
سال ۱40۱ و ملاقات با مقامات و مدیران ارشد وزارت 
نفت و سازندگان تجهیزات نفتی، مسیر جدیدی را 
برای همکاری های اقتصــادی در حوزه نفت، گاز و 
پتروشیمی باز کرد. وی افزود: اخیراً نیز هیأت های 
نفتی بلاروسی به ایران سفر کرده و متقابلًا برخی 
از سفرها از ســوی طرف ایرانی به بلاروس صورت 
گرفته اســت. مذاکرات خوبی بین طرفین درباره 
همکاری های تخصصی نفتی آغاز شده که باید تلاش 
کنیم در سفر پیش روی معاون اول رئیس جمهور به 
بلاروس به نتایج مطلوبی منتهی شود. اوجی با اشاره 
به تنها همکاری دو کشور در یک پروژه نفتی در سال 
۱39۱ که به دلیل فشار کشورهای غربی به نتیجه 
نرسید، تاکید کرد: تغییر رویکرد سیاست خارجی 
بلاروس و گسترش روابط با کشــورهای شرقی از 
جمله ایران طی چند سال اخیر، بستر مهمی برای 
توسعه همکاری های دو کشــور ایجاد کرده که با 
حضور معاون اول رئیس جمهور و هیأت همراه پس 
از دو دوره ســفر رئیس جمهور و نخست وزیر این 
کشور به ایران، می تواند زمینه ساز تعاملات بیشتر 
خصوصاً در حوزه نفت و گاز و پتروشیمی باشد. وی 
از اعلام آمادگی ایران برای تأمین تجهیزات صنعت 
نفت، پتروشیمی، قطعات صنعتی و ماشین آلات 
شرکت های بلاروســی خبر داد و اظهار داشت: به 
صورت متقابل از سرمایه گذاری طرف بلاروسی در 
توسعه میادین نفتی جدید ایران و امکان فعالیت 
مشــاوران و پیمانکاران ایرانی در اجرای طرح های 

انتقال و توزیع گاز بلاروس استقبال می کنیم.

اخبار

مدیرعامل صنــدوق ملی 
مســکن از تأمین ۲0هزار 
میلیارد تومان منابع مالی 
از طریق تهاتــر نفت خبر 
داد و گفــت: بانکها برای 
دو ســال اجرای قانون جهش تولید مســکن باید 
۱40هزار میلیارد تومان جریمه پرداخت کنند. به 
گزارش تسنیم، محمدرضا مهدیار اسماعیلی با بیان 
این که یکی از اهداف صندوق ملی مسکن تسهیل 
ساخت وســاز پروژه های نهضت ملی مسکن است، 
اظهار کرد: از ابتدای شــکل گیری صندوق تا الآن 
موجودی صندوق ملی مســکن ۱۲850 میلیارد 
تومان بوده است که از این رقم 6630 میلیارد تومان 

هزینه شده است.
وی با اشاره به جریمه بانک های متخلف بر اساس 
قانون جهــش تولید مســکن، افــزود: بابت عدم 
همراهی بانک ها با نهضت ملی مسکن و نپرداختن 
تســهیلات 49همت برای ســال ۱400 جریمه 
مربوطه بوده که وصولی آن در ســال ۱40۱ بوده 
است. برای سال ۱40۱ نیز جریمه 9۱ همت بوده 
است که امســال وصول خواهد شد. بانکها برای دو 
ســال اجرای قانون جهش تولید مسکن باید ۱40 

هزار میلیارد تومان جریمه پرداخت کنند.
وی ادامه داد: تاکنون 70همت برگه تشــخیص از 
سوی سازمان امور مالیاتی برای بانک های متخلف 
صادر شده اســت و از این ســازمان می خواهیم با 
همان دقتی که از درآمدهــای ۲0 میلیون تومانی 
مالیات دریافت می شــود از درآمدهــای ۲0هزار 
میلیارد تومان نیز مالیات دریافت شود. وی از واریز 
۲ میلیارد دلار منابع صندوق توسعه ملی به صندوق 

ملی مســکن خبر داد و گفت: رقم ریالی این منابع 
حدود 80 هزار میلیارد تومان خواهد بود که صرف 
پروژه های نهضت ملی مسکن می شود. از صندوق 
توســعه ملی می خواهیم اولویت آنها حل مسائل 

کشور باشد.
مدیرعامل صندوق ملی مسکن در پاسخ به پرسش 
تســنیم مبنی بر این که از محل تهاتر نفت تأمین 
منابع مالی برای صندوق اجرایی شده است، اضافه 
کرد: طبق قانون در سال  ۱40۱ برای تهاتر نفت ۲0 
هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شــده بود که با 
توجه به مصوبات اخیر این موضوع به امسال منتقل 
شد تا صندوق بتواند در ســال جاری از این منابع 
بهره مند شود. اسماعیلی بیان کرد: وزارت نفت برای 
تسهیل فروش نفت و عملیات عمرانی کشور علاوه 

بر فروش معمول منابع نفت، این مکان را اضافه کرد 
تا دستگاه ها با حواله نفتی بتوانند برخی از مسائل و 

مشکلات خود را برطرف کنند.
مدیرعامل صندوق ملی مســکن با اعــلام اینکه 
"اولویت مــا در نهضت ملی مســکن به کارگیری 
پیمانــکاران داخلی بــرای ســاخت نهضت ملی 
مســکن اســت"، گفت: در عین حال اگــر نیاز به 
ورود فناوری های جدید ساخت وساز باشد از توان 

شرکت های خارجی استفاده خواهیم کرد.
اسماعیلی ادامه داد: در این راستا در حال مذاکره با 
حدود ۱0 شرکت خارجی اروپایی و آسیایی هستیم. 
اسماعیلی اواخر تیرماه امسال با بیان این که روند 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن با تزریق ۱00 هزار 
میلیارد تومان اعتبار به صندوق ملی مسکن سرعت 

می گیرد، گفتــه بود:  این اعتبــار از طریق مجاری 
پیش بینی شده در قانون جهش تولید مسکن برای 
واریز به این صندوق به عنــوان تأمین کننده مالی 
انحصاری بخش مسکن تأمین می شود، این میزان 
اعتبار از محل بازگشت وام های مسکن مهر، واریزی 
سازمان ملی زمین و مسکن و تملک زمین تأمین 

شده است.
وی ادامه داد: سازمان ملی زمین و مسکن تاکنون 
به حساب صندوق ملی مسکن مبلغ 433 میلیارد 
تومان واریز کرده اســت که با تسریع فرآیند واریز 
وجوه پیش بینی شده از این سازمان، امکان حمایت 
بیشتر این صندوق از پروژه های نیمه تمام مسکن 
مهر و عملیات آماده سازی طرح نهضت ملی مسکن 
فراهم می شــود. رئیس هیئت عامل صندوق ملی 
مسکن اضافه کرد: در انتظار واریز 59 هزار میلیارد 
تومان تکلیف بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
به حســاب صندوق هســتیم که امکان حمایت از 
خانوار های کم درآمد از جملــه ارائه تضمین های 
لازم جهت دریافت تسهیلات از سامانه بانکی برای 

ایشان فراهم می شود.
مهدیار  اسماعیلی تصریح کرد: با همکاری سازمان 
امور مالیاتی کشور تا کنون ۱۲ هزار و 900 میلیارد 
تومان از این محل اخذ و به خزانه واریز شده است 
که با حمایت سازمان برنامه و بودجه کشور و واریز 
به موقع به حساب صندوق ملی مسکن برای مسکن 
حمایتی از قبیل مســکن خانوار های کم درآمد و 
پرداخت هزینه خدمات نظام مهندسی مددجویان، 
معلولان و ایثارگران هزینه خواهد شد. وی یادآور 
شد: از محل منابع پیش بینی شده در قانون بودجه 
امسال نیز ۲8 هزار و 500 میلیارد تومان به منظور 
تقویت توان حمایتی بخش مسکن به صندوق ملی 

مسکن ابلاغ اعتبار شده است.

تامین 20 همت منابع صندوق ملی مسکن از محل تهاتر  نفت

مذاکره با شرکتهای خارجی برای ساخت مسکن

۶۱ میلیون نفر تحت پوشــش 
طرح کالابرگ الکترونیکی 

مشــاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اضافه 
شدن دهک های ششــم و هفتم به طرح کالابرگ 
الکترونیکی خبر داد و گفت: با اضافه شــدن بیش 
از ۱3 میلیون نفر به مشــمولان این طرح، در حال 
حاضر جمعیت تحت پوشــش طــرح کالابرگ 
الکترونیک به 6۱ میلیون نفر رسید. یحیوی مشاور 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکی برای دهک ششــم و هفتم 
جامعه اظهار کــرد: طرح کالا بــرگ الکترونیکی 
که از خرداد ماه امسال شــروع شد در 6 فاز توسعه 
پیدا کرد. وی افزود: طرح کالابرگ الکترونیک در 
راستای سیاســت های رفاهی دولت است که یک 
سبد ۱۱ قلمی شامل کالری، پروتئین، ریزمغذی و 
ویتامین های لازم برای هر فرد منطبق با نظر انستیتو 
تغذیه ایران را تأمین می کند. مشاور وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی متذکر شــد: استفاده از این طرح، 
کاملاً اختیاری است و افراد هم می توانند یارانه خود 
را به صورت کالابرگی استفاده کنند و هم می توانند 
یارانه خود را طبق روال گذشــته به صورت نقدی 
برداشت کنند. یحیوی ادامه داد: کلیه خانوارهای 
مشمول این طرح، برای اطلاع از فروشگاه های متصل 
به سامانه و گرفتن باقی مانده اعتبار خود می توانند 
از شبکه ملی اعتبار »شما« استفاده کنند و یا اینکه 

با کد دستوری * 500* ۱463 # تماس بگیرند.
وی یادآور شد: در خردادماه که این طرح شروع شد 
نزدیک ۲0 هزار ترمینال در سطح کشور به شبکه 
متصل بودند اما در حال حاضر بیــش از ۱45 هزار 
ترمینال در کشور فعال هستند و حدود ۱3۲ هزار 
فروشگاه خرد )سوپرمارکت های محلی( و ۱3 هزار 
فروشگاه زنجیره ای نیز متصل هستند. ما همچنین 
در فروشگاه های اینترنتی هم زیرساخت ها را آماده 
کردیم و الان فروشگاه های اینترنتی هم متصل شدند. 
مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اضافه شدن 
دهک های ششم و هفتم به این طرح خبر داد و گفت: 
با اضافه شدن بیش از ۱3 میلیون نفر )5 میلیون و 
600 هزار نفر در بعد خانوار( به مشمولان این طرح، 
در حال حاضر جمعیت تحت پوشش طرح کالابرگ 
الکترونیک به 6۱ میلیون نفر رسید. وی ادامه داد: 
در حال حاضر دهک ششــم و هفتــم می توانند به 
فروشگاه های متصل مراجعه کنند و خرید ۱۱ قلم 
را انجام دهند. افراد می تواننــد ۲00 هزار تومان از 
یارانه خودشان را به صورت کالابرگی خرید کنند و 
از مشوق دولت برای این کار به مبلغ ۱۲0 هزار تومان 
بهره مند شوند و با الباقی یارانه هم می توانند مجددا 

خرید کرده و یا به صورت نقدی برداشت کنند.

رشد 23 درصدی تولید انواع خودرو 
تولید انواع خودرو در 6 ماهه ابتدای امســال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشــته ۲3 درصد رشد کرد. بر 
اساس آمار اعلامی از سوی وزارت صمت، در شهریور 
ماه امسال 89 هزار و 54 دســتگاه خودروی سواری 
توسط بخش دولتی و خصوصی در کشور تولید شده 
است که در مقایســه با تولید 86 هزار و 45۱ دستگاه 
خودروی سواری در شهریور ماه سال گذشته تولید در 
این بخش 3 درصد رشد داشته است.  در 6 ماهه نخست 
امسال 545 هزار و ۱80 دستگاه خودروی سواری و در 
6 ماهه نخست سال گذشته 456 هزار و 6۱7 دستگاه 
خودروی سواری توسط بخش خصوصی و دولتی تولید 
شده است که مقایسه این ارقام نشان می دهد که تولید 

خودروی سواری ۱9 درصد رشد داشته است. 
بررسی آمار اعلامی وزارت صمت نشان می دهد که 
در نیمه اول سال ۱40۱ به تعداد ۱05 هزار و 7۲۲ 
دستگاه خودروی ناقص نیز تکمیل شده بود که به 
لحاظ خودروهای تکمیل شده نیمه اول سال ۱40۱ 
مقدار رشد تولید نیمه اول سال جاری نسبت به تولید 
و تکمیل نیمه اول ســال ۱40۱ حدود ۲.۱ درصد 
خواهد بود.  تولید وانت در 6 ماهه ابتدای امســال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته 46 درصد رشد 
داشته است بطوری که در 6 ماهه نخست امسال 76 
هزار و 3۲ دســتگاه وانت و در 6 ماهه نخست سال 
گذشته 5۲ هزار و 8۲ دستگاه وانت تولید شده است.  
همچنین در شهریور ماه سال گذشته ۱۱ هزار و 4۲4 
دستگاه وانت و در شهریور ماه امسال ۱4 هزار و ۱5 
دستگاه وانت تولید شد که بر این اساس تولید وانت 
در شهریور امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۲3 درصد رشد داشته است.  این گزارش می افزاید:  
تولید مینی بوس و میدل باس در 6 ماهه نخســت 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3 درصد 
رشد داشته است.  اما تولید اتوبوس در شهریور امسال 
نسبت به شهریور ســال گذشته 35 درصد کاهش 
داشته و در 6 ماهه نخســت امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته ۲5 درصد کاهش یافته است. 
در 6 ماهه ابتدای امسال 4۲0 دستگاه اتوبوس و در 
6 ماهه ابتدای سال گذشته 560 دستگاه اتوبوس 

تولید شده است.
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رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی از پرداخت 
نزدیک به یک هزار میلیارد تومان )یک همت( به بازار 

سرمایه از طریق صندوق تثبیت خبر داد.
»مهدی غضنفری« در جمع خبرنگاران افزود: صندوق 
یک همت پول جدید را برای کمک به بازار سرمایه 
تزریق می کند. وی خاطرنشان کرد: این میزان پول 
از طریق صندوق تثبیت پرداخت خواهد شد و امروز 
پرداخت می شود.غضنفری درباره کمک مالی صندوق 
توسعه ملی به اجرای طرح ساخت چهار میلیون واحد 
مسکونی هم گفت: این پیشنهاد خود صندوق بوده 

است که در جلسه اخیر هیات دولت مطرح شد.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی از برخورد 
شدید با سازمان ها، نهادها و نیروگاه هایی که مطالبات 
خود به صندوق را باز پرداخت نکــرده اند خبر داد. 
»مهدی غضنفری« در مراســم امضای تفاهمنامه 

صندوق توسعه ملی و سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری انرژی برق )ســاتبا( افزود: باید با همان 
صراحت و اطمینانی که صندوق تسهیلات می دهد، 
بازپرداخت انجام شــود تا جریان تامین مالی تداوم 

داشته باشد.
وی از برخورد شدید با سازمان ها، نهادها و نیروگاه 
هایی که مطالبات خود به صنــدوق را باز پرداخت 
نکرده اند خبر داد و گفت: بانک ها و نیروگاه هایی که 

بدهکارند مصادره خواهند شد.
رئیــس هیــات عامــل صنــدوق توســعه ملی 
خاطرنشان کرد: صندوق توسعه ملی سرمایه آیندگان 
است و نباید اجازه داد این سرمایه آسیب ببیند. وی 
اضافه کرد: این صندوق به تامیــن مالی برای همه 
کسانی که به فکر توسعه کشور هستند، مشروط به 

تضمین بازگشت سرمایه داده شده، می پردازد.

عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به آزادسازی منابع 
ارزی مسدود شده گفت: دیپلماسی ایران با کشورهای 
منطقه به ویژه کشور عربستان افزایش یافته، بنابراین 

شاهد تلاطمات شدید در بازار ارز نخواهیم بود.
نرخ دلار در هفته گذشته روند پر نوسانی را سپری 
کــرد؛ به طوری که پس از شــروع درگیــری میان 
فلســطینی ها و رژیم صهیونیســتی و با جوسازی 
دلالان، قیمت آن به محدود 5۲ هزار تومان رسید، اما 
با فروکش کردن اثرات روانی نرخ ارز با کاهش همراه 
شد. بر همین اساس نیز مشــاهدات میدانی نشان 
می دهد که با انتشار اخبار جدید آزادسازی منابع ارزی 
و آرام شدن جو بازار، دلار در بازار غیررسمی به روند 
کاهشی خود ادامه داده و وارد کانال 50 هزار تومان 
شده است؛ وضعیت به گونه ای است که دلار در کف 
بازار ارز و خیابان فردوسی تهران با قیمت 50.500 

تومان هم خریدار ندارد و معامله گران بیشتر تمایل 
به فروش دارند.

از سویی دیگر دلار در کانال های فضای مجازی هم به 
کانال 50 هزار تومانی سقوط کرده است و شاهد ادامه 
روند کاهشــی نرخ دلار غیررسمی هستیم. به طور 
معمول، دلالان بازار ارز که بیشتر به دنبال اخبار منفی 
هستند تا با القای هیجانات از نوسان نرخ ارز سودسازی 
کنند حالا که جو بازار آرام شده، عقب نشسته و شاهد 

کاهش نرخ دلار هستند.
در همین راستا، علی شــریعتی عضو اتاق بازرگانی 
ایران درباره بازار ارز گفت: این بازار در حال حاضر به 
یک آرامش و ثبات نسبی رسیده است؛ اما سفته بازان، 
کاسبان ارزی و کانال های دلار فردایی همگی مترصد 
نشانه هایی هستند تا با آتش زدن به بازار ارز، جهت 

موج سواری برای معاملات سفته بازی اقدام کنند.

ثبات نرخ ارز تداوم خواهد داشتکمک یک همتی صندوق توسعه ملی به بازار سرمایه
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رییس انجمــن واردکننــدگان برنج ایــران از 
اختصاص اعتبار هزار میلیارد تومانی برای سرمایه 
در گردش خرید و عرضــه برنج ایرانی خبر داد و 
گفت: تلاش می شــود علاوه بر کنتــرل بازار و 
جلوگیری از افزایش قیمت برای مصرف کننده از 

افت کیفیت آن نیز جلوگیری شود.
بابک مومنی سرپرست سازمان جهاد کشاورزی 
مازندران در دیدار بااعضای هیات مدیره انجمن 
واردکنندگان برنج با تاکید بر ضرورت همکاری 
دوجانبه و نقش آفرینی انجمن ها و تشکل های 
مرتبط از کشــاورزان اظهار داشــت: توقعی که 
از انجمن واردکنندگان برنــج داریم به حرکت 
درآوردن بازار برنج استان است. هیچ کس تجربه 
خوبی از قیمت دستوری ندارد، یک قیمت پایه 
تولید و یک هزینه تمام شده محصول داریم که 
باید قیمت نهایی هزینه های کشــاورز را تامین 

کند.
وی افزود: بدون شــک برنج با کیفیــت ایرانی 
ظرفیت حضــور در بازارهــای جهانی خصوصا 
کشــورهای حوزه خلیج فارس را دارد و انجمن 
واردکنندگان که به دنبال حمایت از کشــاورز و 

تولیدکننده ایرانی هم هست می تواند در حوزه 
صادرات برنج نیز تاثیرگذار و نقش آفرین باشد.

کریم اخوان رییس انجمــن واردکنندگان برنج 
ایران نیز در این نشســت که بــا هدف حمایت 
انجمن از کشــاورزان و تولیدکنندگان ایرانی و 
خرید برنج با کیفیت شــمال کشور برگزار شد، 
اظهار داشت:بخش قابل توجهی از اعضای انجمن 
از فعالان با ســابقه در حوزه خریــد برنج ایرانی 
هســتند و هدف ما کمک به کشــاورزان و حل 

مشکلات این حوزه است.
وی افزود: در همین راســتا با اعتباری در حدود 
هزار میلیارد تومان سرمایه در گردش به شکل 
مستمر و پیوسته خرید و عرضه سریع برنج ایرانی 
در دســتور کار قرار می گیرد و تلاش می کنیم 
علاوه بر کنترل بازار و جلوگیری از افزایش قیمت 
برای مصرف کننده از انبــارش، همچنین وارد 
آمدن آفت و آســیب به برنج با کیفیت شــمال 
کشــور جلوگیری کنیم.هدف ما این اســت که 
به تکلیــف خودمان و شــعارهای اصلی انجمن 
که کمک به تنظیم بازار و امنیت غذایی اســت 

عمل کنیم.

مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتــی ایران از 
ذخیره ســازی حداکثری اقلام اساســی برای 
تأمین غذای 88 میلیون ایرانی خبر داد و گفت: 
انواع کالاهای اساسی از جمله گندم، برنج، روغن 
و شکر به میزان کافی در انبارها، سیلوها و مخازن 

کشور ذخیره سازی شده است.
به گزارش مرکز اطلاع رســانی شرکت بازرگانی 
دولتی ایران، ســید ســعید راد با اعــلام اینکه 
کالاهای اصلی مــورد نیاز مردم کشــورمان به 
صورت کامل از محل منابــع داخلی و خارجی، 
خریــداری شــده و در مراکــز ذخیره ســازی 
نگهداری می شــود، اظهار داشــت: پایه اولیه 
امنیت کشــور، اطمینان خاطر از تأمین غذای 
 مورد نیاز مــردم و خوداتکایی کشــور در این

 زمینه است.
وی با اشــاره به اینکه امسال با وجود پیش بینی 
اولیه مبنی بر خرید 8 میلیون تنُ گندم تا کنون 
۱0 میلیون و 348 هزار تنُ گندم از کشــاورزان 
کشــور در قالب طرح خرید تضمینی خریداری 
شده است، اظهار کرد: البته به این میزان اکتفا 
نکرده ایم و برای تکمیل ذخایر استراتژیک کشور، 

نسبت به خرید گندم از مبادی خارجی نیز اقدام 
کرده ایم. راد همچنین از تامین ســایر کالاهای 
اساسی مورد نیاز در کشــور خبر داد و گفت: در 
این راستا، از ابتدای سال جاری بیش از ۱09 هزار 
تن دانه روغنی کلزا از کلزاکاران کشور خریداری 
شد و خرید دیگر دانه های روغنی نظیر گلرنگ و 

آفتابگردان نیز در جریان است.
وی در تشریح برنامه های تأمین کالاهای اساسی 
کشــور گفت: خرید و ذخیره ســازی کالاهای 
اساســی تولید داخل از اولویت های شــرکت 
بازرگانی دولتی ایران اســت و بر اساس تکالیف 
این شرکت، نســبت به تأمین و تکمیل ذخایر 
اســتراتژیک از طریق رصد بازارهای بین المللی 

نیز اقدام می شود.
راد با بیان اینکه یکی از شاخص های دست یابی 
به امنیت بالای غذایی، برخــوردار بودن از توان 
ذخیره سازی بالاست، خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر، ظرفیت ذخیره سازی گندم کشور در دو 
بخش دولتی و خصوصی، به بیش از ۲۱ میلیون 
تنُ می رســد که به طور کامل پاســخ گوی نیاز 

کشور است.

معاون اجرایی رئیس جمهور از کاهش نرخ رشد نقدینگی به ۲6 درصد 
توسط دولت سیزدهم طی چند ماه اخیر خبر داد و گفت: گزارش های 
متعددی از پرداخت تسهیلات از ســوی بانک ها به زیرمجموعه های 
خودشــان اعلام شــده که تخلف اســت و باید با آن برخورد شود؛ با 
بنگاه داری بانک ها برخورد می شود. محسن منصوری در دیدار و گفت 
وگو با برخی اســتانداران و مدیران عامل بانک های خصوصی کشور 
افزود: در جریان سفر به استان فارس، رئیس جمهور دستور تشکیل 
جلسه فوری با حضور استانداران و دستگاه های اجرایی با مدیران عامل 
بانک های خصوصی جهت حل مشــکلات و معضلات موجود در این 

حوزه را صادر کردند.
معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: مطابق قانــون، بانک ها باید 50 
درصد از سپرده های جمع آوری شده در استان های مربوطه را به ارائه 

تسهیلات اختصاص دهند. وی با بیان اینکه هم افزایی بین بانک های 
خصوصی با دستگاه های دولت مهم است، ادامه داد: باید در راستای 
هم افزایی استانداری ها و بانک های خصوصی گام برداریم. منصوری 
افزود: ارتباط بانک های خصوصی و اســتاندارها موضوع مورد توجه 
رئیس جمهور اســت از این رو ضروریست حسن تعامل میان دستگاه 

های اجرایی و بانک های خصوصی ایجاد شود.
معاون اجرایی رییس جمهور بانک ها را بــازوی اجرایی دولت جهت 
توسعه دانســت و گفت: اگر ارتباط موثر انجام نشــود، توسعه ای هم 
صورت نخواهد گرفت. وی عنوان کرد: لازم است مدیران عامل بانک 
ها در شورای عالی استان ها عضو باشند و نظرات استانداران را بشنود 

و عملکرد خود را در بازه زمانی سه ماهه به استانداران گزارش کنند.
منصوری نســبت پرداخت تسهیلات به ســپرده ها را غیرقابل قبول 

دانست و گفت: بانک ها باید حداقل 50 درصد سپرده های جمع آوری 
شده در استان ها تســهیلات ارائه دهند؛ حتی در بعضی استان ها که 

کم برخوردار هستند، حتما این رقم باید بالاتر و به 70 درصد برسد.
وی ادامه داد: بانک خصوصی علاقه مند به ارائه تسهیلات کلان به جای 
تسهیلات خرد است؛ این موضوع باید اصلاح شود. البته تسهیلات کلان 
مهم است اما اشــتغال خرد هم باید در اولویت قرار بگیرد. آمار نشان 

از نسبت چند برابری تسهیلات کلان نسبت به تسهیلات خرد دارد.
معاون اجرایــی رئیس جمهور گفت: اضافه برداشــت بانک ها از خط 
قرمزهای دولت است. نمی شــود بانکی چندین برابر ظرفیت اضافه 
برداشت داشته باشد زیرا این اقدام تورم زا خواهد بود. وی افزود: دولت 
توانست طی چند ماه گذشته نرخ رشــد نقدینگی را کنترل و از اعداد 

بالای 40 درصد به ۲6 درصد کاهش دهد.

ذخیره سازی حداکثری اقلام اساسی اختصاص هزار میلیارد تومان برای تنظیم بازار برنج 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

با بنگاه داری بانک ها برخورد می شود

کاهش نرخ رشد نقدینگی به ۲۶ درصد 
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رئیس اتحادیه تهیه و توزیع گوشــت گوســفندی 
تهران در خصوص وضعیت بازار گوشت گفت: همه 
فروشندگان گوشت منتظر مشتری هستند و بازار 

گوشت مسکوت، بسته و ضعیف است.
علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه تهیه و توزیع گوشت 
گوسفندی تهران در خصوص قیمت و وضعیت توزیع 
انواع گوشت گفت: قیمت گوشــت های داخلی ۲۰ 
هزار تومان کاهش یافته، گوشــت های تنظیم بازار  
توزیع شده که در دسترس مردم قرار گرفته است با 
گوشت های مصارف صنعتی که در خبرها به آنها اشاره 

شده، متفاوت است.
وی ادامه داد: گوشــت گوســفندی که از روســیه، 
استرالیا و کنیا وارد شــده و با قیمت کیلویی ۲۸۲ 
هزار تومان برای مصرف کننده به فروش می رســد، 
مغازه دارها با نصــب بنر آن را مشــخص می کنند. 
گوشت گوســاله کشــتار داخل و بدون استخوان 
کیلویی ۴۳۰ هزار تومان برای مصرف کننده به فروش 
می رســد. دام زنده گوســفندی نیز حدود کیلویی 

۲۰۰ هزار تومان به دســت مصرف کننده می رسد. 
ملکی دلیل کاهــش تقاضای گوشــت در ماه های 
شهریور و مهر را به شروع مدارس و پایان تعطیلات 
تابســتانی نســبت داد و گفت: به دلیل بازگشایی 
مدارس و سفرهای تابستانی و هزینه های آنها برای 
 خریدهای فرزندان، مــردم در این ماه ها توان خرید 
کمتری دارند. رئیس اتحادیه تهیه و توزیع گوشــت 
گوســفندی تهران افزود: به طور کلی قیمت بالای 
گوشت و پایین آمدن قدرت خرید مردم، باعث رکود 
بازار این محصول شــده که به همین دلیل گوشت 
تنظیم بازار برای بالا بــردن توانمندی خرید به بازار 
عرضه شده است تا اقشار ضعیف تر هم بتوانند از آن 

استفاده کنند.
ملکی همچنین افزود: معمولا در فصل سرما مصرف 
پروتئین افزایش می یابد و مسئولان نیز وعده هایی 
داده اند مبنی بر اینکه عرضه گوشت های تنظیم بازار تا 
پایان سال جاری همچنان ادامه داشته باشد تا بتوان 

بازار را کنترل کرد.

تسنیم نوشــت : رئیس انجمن انبوه سازان تهران از 
ارائه پیشنهاد ســاخت ۵۰ هزار واحد مسکونی به 
وزیر راه خبر داد و گفت:  نهضت ملی مسکن متری 
۸ میلیون ۲۵۰ هزار تومان ســاخته می شود. ایرج 
رهبر اظهار کرد:  در زمان حضور محمد اســلامی 
در وزارت راه و شهرسازی بر اساس تفاهمنامه بین 
انجمن انبوه سازان تهران و اداره کل راه و شهرسازی 
استان تهران، متعهد شدیم ۲۰ هزار واحد طرح اقدام 
ملی )در ادامه به نهضت ملی مســکن تبدیل شد( 
را بســازیم. وی ادامه داد:  در زمان حاضر از ۲۰ هزار 
واحد حدود ۱۸ هزار واحد عملیاتی شده و در حال 
ساخت اســت. قرارداد ۳۲۰۰ واحد را سال ۱۴۰۰ 
امضا کردیم و قرارداد سایر واحدها امسال منعقد شد. 
وی افزود:  این واحدها در اطراف تهران از جمله در 
شهرهای رباط کریم، شهریار، اسلامشهر و قرچک 
در قالب ۴ شهرک در حال اجراست.رئیس انجمن 
انبوه سازان استان تهران از توسعه ساخت و ساز در 
این شــهرک ها خبر داد و گفت: اخیرا به وزیر راه و 
شهرسازی پیشنهاد داده ایم تا تفاهمنامه ۵۰ هزار 
واحد دیگر امضا شود. پیش بینی می کنیم تا یکماه 

آینده این تفاهمنامه عملیاتی شود. رهبر در خصوص 
قیمت ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن، یادآور 
شد: در اقدام ملی قرارداد با قیمت ۲.۷ میلیون تومان 
برای هــر مترمربع به همراه یک شــاخص تعدیل 
امضا شــد. اخیراً با قیمت جدید یعنی ۸ میلیون و 
۲۵۰ هزار تومان )بری ساخت هر مترمربع( قرارداد 
امضا شده اســت. وی بیان کرد: اگر امسال قرارداد 
۵۰ هزار واحد را امضا کنیم احتمالاً قیمت ساخت 
همین حدود یعنی ۸ میلیــون و ۲۵۰ هزار تومان 
خواهد بود، اما چنانچه به سال آینده موکول شود،  
باید قیمت های جدید را کارشناسی کنیم. وی درباره 
ظرفیت انبوه سازان و توانایی آنها در ساخت مسکن، 
اضافه کرد:  در زمان حاضــر ۱۲۰۰ عضو حقیقی و 
حقوقـی در انجمن انبوه سازان داریم که از این تعداد 
حدود ۷۰۰ انبوه ســاز فعال داریم. برای هر کدام از 
انبوه سازان به طور متوسط ســاخت سالانه ۳۰۰ تا 
۴۰۰ واحد در نظر می گیرد. رهبر افزود:  به عبارت 
دیگر انبوه سازان استان تهران می توانند سالانه ۲۴۰ 
هزار واحد مسکن را بسازند و امیدواریم در این زمینه 

در استان پیشرو باشیم.

سرپرســت دفتر اقتصــاد مســکن وزارت راه 
و شهرســازی گفت: ۵۰ هزارهکتــار ظرفیت 
سکونتگاهی در یک ســال گذشته شکل گرفته 
اســت و برای تامین زمیــن از ظرفیت مناطق 
ساحلی و مرزی هم استفاده می شود. به گزارش 
وزارت راه و شهرســازی، »ابوالفضل نوروزی«  
در گفت وگویی درباره چگونگــی تامین زمین 
توسط این وزارتخانه افزود: این مصوبه مجلس 
اســت، تبدیل بــه قانــون خواهد شــد و پس 
 از تصویب شــورای نگهبان مــا موظفیم آن را 

انجام دهیم.
وی بیان داشــت: تامین زمین در کشــور طی 
ســال های گذشــته به قدر نیاز و میزان کافی 
انجام نشده اســت و به نســبت رشد جمعیت 
کشــور، ظرفیت ســکونتگاهی افزایش نیافته 
است. این مســوول گفت: با توجه به پیشنهاد 
مجلس که کمک کننده هم است، این موضوع 
با پیچیدگی های جدی روبه رو است و اجرای آن 

دشوار خواهد بود، اما امکان پذیر است.
سرپرســت دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و 
شهرسازی ادامه داد: برای شکل گیری ظرفیت 
سکونتگاهی جدید، باید همه دستگاه ها کمک 
کنند و از اراضی سایر دستگاه ها نیز باید استفاده 
شود. به گفته نوروزی، اراضی از چند محل تامین 
می شود، یک محل اراضی وزارت راه و شهرسازی 
است، منبع دیگر اراضی سایر دستگاه هاست و 
اراضی منابع طبیعی نیز خارج از حریم است که 

برای شهرک سازی مورد نیاز است.
وی اضافه کرد: از ســوی دیگــر، اراضی بخش 
خصوصی اســت که می تــوان با مــردم توافق 
کرد، بنابرایــن اراضی منابــع طبیعی و بخش 
خصوصی هم باید به کار گرفته شود که از چند 
 محل مثل الحاق به شــهر و روســتاها تأمین 

می شود.

سرپرســت دفتر اقتصــاد مســکن وزارت راه 
و شهرســازی با بیان این که مناطق ســاحلی و 
مرزی هم در دســتور کار است، گفت: به همت 
وزارت راه و شهرســازی، در یک ســال گذشته 
تاکنون در طرح نهضت ملی مســکن، ۵۰هزار 
هکتار ظرفیت سکونتگاهی شکل گرفته است. 
نوروزی با اشــاره به این که ۲۷ نقطه شــهرک 
ساحلی نیز مکان یابی شده اســت، یادآور شد: 
شیوه های مختلف ساخت در این موضوع دخیل 
 هستند که تامین اراضی به سایر شیوه ها انجام 

می شود.
وی اعلام کرد: دست کم ۵۵درصد از زمینی که 
الحاق می شود مربوط به تأمین سرانه هاست و 
برای تحقق این موضوع لازم است همه دستگاه ها 
به ویژه شوراهای برنامه ریزی استان ها و با تدبیر 
استانداران، الحاقات، تامین اراضی در روستاها 
و سایر موارد را در دســتور کار قرار دهند و در 
این راستا حریم گســل ها، رودخانه ها، اراضی 
درجــه ۱و ۲ کشــاورزی مناطــق چهارگانه 
 حفاظت شــده و موضوعاتی از ایــن قبیل باید 

رعایت شود.
سرپرســت دفتر اقتصــاد مســکن وزارت راه 
و شهرســازی تاکید کــرد: دربارهتامین آب و 
سایر زیرســاخت ها نیز باید همه دستگاه های 
مرتبط همکاری ســازنده داشــته باشند. وی 
خاطرنشــان کرد: شــیوه های مختلف ساخت 
در حال اجراســت، امــا باید تلاش شــود در 
مســکن معیشــت محور الگوهایی از اشتغال 
شــکل بگیرد و با توجه به اهمیت اشتغال زایی، 
وزارتخانه هــای جهــاد کشــاورزی و صنعت، 
معدن و تجــارت و غیره هم بایــد کمک کنند؛ 
بنابراین ضــرورت دارد که همه دســتگاه ها در 
 راستای شــهرک های مولد زیســت معیشتی 

همکاری کنند.

قیمت هر دســت کله و پاچه در یک هفته اخیر 
افزایش ۱۲ درصدی داشته و از ۴۹۰ هزار تومان به 

۵۵۰ هزار تومان رسیده است.
رصد هفتگی بازار کالاهای اساســی انجام شــد. 
برخی فروشندگان برای تشــویق افراد به خرید، 
بعضی اقلام از جمله فرآورده های لبنی، ماکارونی، 
رب گوجه فرنگــی و… را با تخفیــف به فروش 
می رسانند. تعطیلی برخی شعبات فروشگاه های 
زنجیره ای نیز موجب شده تا موجودی انبار آنها با 
تخفیف ویژه عرضه شود. کاهش قیمت کالاهای 

موجود مشــوقی برای بازار بی رونق است که باز 
هم برخی افراد توان خرید آنها را ندارند. در ادامه 
باید دید با افزوده شدن دهک های ششم و هفتم 
به کالابرگ الکترونیک آیا رونقی در بازار کالاهای 

اساسی رخ خواهد داد؟
بر اساس مطالعات انســتیتو تحقیقات ایران ۱۱ 
قلم کالا برای حفظ سلامت افراد جامعه در طرح 
کالابرگ الکترونیک لحاظ شــده تا تضمینی بر 
سلامت آینده جامعه باشد این اقلام شامل برنج، 
قند و شکر، حبوبات، گوشــت مرغ، گوشت قرمز 

منجمد، روغن مایع، ماکارونی، ماست کم چرب، 
شــیر کم چرب، پنیر UF و تخم مرغ است. افراد 
دارای کالابــرگ الکترونیــک می توانند با خرید 
جایگزین از ما به تفاوت قیمت این ۱۱ قلم نسبت 
به قیمت پایه اردیبهشت ۱۴۰۱ برخوردار شوند. 
به عنوان مثال اگر شیر کم چرب با قیمت ۱۸ هزار 
تومان به فروش رســد و افراد مبــادرت به خرید 
پرچرب ۳۰ هزار تومانی کنند ما به تفاوت قیمت 
پایه شیر کم چرب لحاظ شــده و باقی را خریدار 
باید بپردازد. گفتنی است افراد مشمول این طرح 

می توانند با خرید ۳۲۰ هزار تومان از مبلغ ۴۰۰ 
هزار تومان، مبلغ ۱۲۰ هزار تومان تشویقی دولتی 

را دریافت کنند.
در ادامه گفتنی است، گوشت مرغ هر کیلو با مبلغ 
۷۸ هزار تومان در حال عرضه است و این عدد در 
بازار گوشت قرمز بین ۳۱۶ )قیمت تنظیم بازار( 
تا ۵۶۰ هزار تومان )نرخ گوشت در قصابی ها( در 
نوسان است. البته هر دست کله و پاچه با افزایش 
۱۲ درصدی از حدود ۴۹۰ بــه ۵۵۰ هزار تومان 

رسیده است.

وزیر جهاد کشاورزی از آمادگی ایران برای تبدیل به 
مرکز توزیع )هاب منطقه ای( و مســیر اصلی انتقال 
کود پتاس بلاروس به مقاصد منطقه ای و بین المللی 

خبر داد.
محمد علی نیکبخت با اشاره به سفر معاون اول رئیس 
جمهوری و هیات همــراه به بلاروس گفت: ظرفیت 
بلاروس در تولید کودهای کشاورزی به ویژه کود پتاس 
بسیار قابل توجه است به شکلی که یکی از منابع اصلی 
تأمین این کود برای کشور ما و برای کشورهای آسیای 
جنوب شرقی به ویژه هند و... به شمار می آید. با توجه 
به محدودیت های اعمال شده از سوی کشورهای غربی 
برای صادرات بلاروس از طریق بنادر اروپایی، پیشنهاد 
داده ایم می توان با برنامه ریزی مناسب نقش فعال و 
موثری در زمینه تغییر مسیر صادرات کود بلاروس از 
اروپا به ایران ایفا کرد. حتی در این زمینه مقدمات لازم 
برای تأمین فضای کافی انبارداری در جنوب کشور 

آغاز شده و برخی استان ها نیز درگیر مسأله شده اند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به نیاز کشور و پیرو توافق 
نامه سال گذشته شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
برای تأمین کود پتاس از کشور بلاروس، اعلام کرد: 
تاکنون بیش از ۱۰۰ هزار تن کود پتاس به ایران ارسال 

شده و دریافت مابقی توافق نیز در حال پیگیری است.
وی با اشــاره به آمادگی ایران بــرای افزایش تنوع و 
حجم عرضه مــواد غذایی ایرانی بــه خصوص مواد 
خام کشاورزی به بازارهای بلاروس خاطرنشان کرد: 
این امر منوط به اعطای تسهیلات بیشتر گمرکی و 
خدمات لازم به تجار به ویژه بخش خصوصی در این 

زمینه است.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: تنوع بخشی صادرات 
به بازار بلاروس می تواند در زمینه محصولات تازه و 
فرآوری شده سبزی و صیفی گلخانه ای، قارچ های 
خوراکی، گیاهان دارویی، محصولات گرمســیری و 
نیمه گرمسیری )مانند کیوی، خرما و مرکبات(، آجیل، 
مغزها و خشکبار، میوه خشک، ماهی و محصولات 
شیلات و غذاهای دریایی و سایر محصولات کشاورزی 

باشد.
نیکبخت ســفر معاون اول رئیس جمهــور و هیات 
همراه به بلاروس را در جهت بسترسازی برای توسعه 
همکاری های کشاورزی بسیار با اهمیت خواند و اظهار 
امیدواری کرد نتایج این ســفر و نهایی سازی برخی 
توافقات بتواند به هر دو کشور در مسیر تامین امنیت 

غذایی کمک کند.

رئیس اتحادیه تزئینات داخلی ســاختمان تهران از 
وضعیت نامساعد فضای کاری این صنف در نیمه اول 
امسال خبر داد و گفت: واحدهای صنفی این اتحادیه 
به دلیل هزینه های زیاد و تامین اجاره واحد صنفی 
و یا منزل، کالاهای خود را رو با حداقل ســود عرضه 
می کنند. آیدا میلانی، رئیس اتحادیه تزئینات داخلی 
ساختمان تهران گفت: در نیمه اول سال ۱۴۰۲ صنف 
تزئینات داخل ساختمان در فروش کالاهایی اعم از 
کاغذ دیواری، موکت، پارکت  لمینت، کف پوش های 
PVC پرده های عمودی و افقی،  انواع دیوارپوش  های 
MDF و PVC فروش و دوخــت و نصب پرده های 
پارچه ای بقدری در رکود به سر می برد که واحدهای 
صنفی به دلیل هزینه های زیاد و اجاره واحد صنفی و 
یا منزل کالا رو با حداقل سود به مصرف کننده عرضه 

می کنند.
وی افزود: با توجه به وضعیت تراکنشی که انجام می 
شود، اعضا باید مقداری هم از جیب خود بگذارند تا 

مالیات بر درآمد سالانه رو پرداخت کنند.
میلانی ادامه داد: با توجه به شرایط گفته شده و جهت 
آشنایی بیشتر اعضاء با قوانین مالیاتی، هیئت مدیره بر 
آن است با کمک کمیسیون آموزش اتحادیه همایشی 

را برگزار کند. از طرفی با همفکری همکاران واردکننده 
 و تولیدکنندگان جهت نظم بخشیدن به بازار کار  و 
خدمات آن و ارائه قیمت عرف منطقه برای نصب انواع 
کالاهای تزئینات ساختمانی به اعضای اتحادیه و قرار 

دادن آن در معرض دید عموم اقدام نماید.
رئیــس اتحادیه تزئینات داخلی ســاختمان تهران 
اظهار کرد: چالشــی که امروزه اتحادیه با آن دست و 
پنجه نرم می کند، متاسفانه چالشی بحث برانگیز با 
پارچه فروشان است. وی توضیح داد: در ضوابط خاص 
اتحادیه پارچه فروشان رسته ای به نام فروش پارچه 
های پرده ای وجود دارد. متاسفانه اکثریت اعضای آن 
اتحادیه که پروانه کسب در رسته فوق دارند در واحد 
صنفی مدل پرده نصب کرده و سفارش پرده می گیرند. 
میلانی تصریح کرد: با رویه موجود به اعضای صنف ما 
که رسته آنها دوخت و نصب پرده و لوازم مربوطه است 
توسط بازرسان اتحادیه پارچه فروشان اخطار ماده ۲۸ 
می دهند که چرا پارچه در واحد صنفی خود موجود 
دارید. رئیــس اتحادیه تزئینات داخلی ســاختمان 
تهران ادامه داد: این در حالی اســت که طبق تبصره 
ماده ۲ ضوابط خاص اتحادیه تزئینات داخل ساختمان 

داشتن پارچه در حد نیاز بلامانع است. 

رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک با اشاره به دلایل 
بروز کمبود شیرخشک در کشور گفت:  با وجود قابلیت تولید 
شیرخشک ۲ برابر نیاز کشور در داخل، ســازمان غذا و دارو 
فراخوان واردات شیرخشک های خارجی را صادر کرده که ۳ 

برابر ارزبری بیشتر نسبت به تولید داخل دارد!
"کمبود شیرخشــک" در ماه های اخیر باعث ســردرگمی و 
دردسر بســیاری از خانواده های صاحب نوزاد در داروخانه ها 
شده است. برخی از مادران به دلیل نداشتن شیر کافی و برخی 
دیگر به دلیل توصیه پزشک یا برخی مشکلات شخصی، امکان 
دادن شیر خود به نوزاد را ندارند و کمبود شیرخشک آن  ها را 

با چالش جدی مواجه کرده است.
ایــن دســته از خانواده ها می گوینــد اگر شیرخشــک در 
داروخانه ای پیدا شود هم مجبورند مدت زیادی برای دریافت 

آن معطل شوند. به نظر می رســد این معطلی پس از تصمیم 
سازمان غذا و دارو برای عرضه شیرخشــک به ازای کد ملی 
هر نوزاد رخ داده باشد. آن طور که محمود آل بویه؛ مدیرکل 
فرآورده های غذایی و آشامیدنی ســازمان غذا و دارو پیش از 
این خبر داده بود، از ۲۰ مهر ماه شیرخشک های عادی با ثبت 
کد ملی نوزاد در سامانه رهگیری محصولات سلامت محور در 

داروخانه ها عرضه می شود.
یکی از مادران صاحب نوزاد که مجبور به تهیه شیرخشــک 
به صورت هفتگی اســت با بیان اینکــه در تاریخ ۲۲ مهرماه 
برای تهیه شیرخشــک نوزادش به داروخانــه مراجعه کرده 
می گوید: "در داروخانه صف شیرخشــک تشــکیل شــده 
بود و حــدود ۲۰ دقیقه در صــف منتظر ماندیم تــا بتوانیم 
شیرخشک دریافت کنیم زیرا هم باید کد سریال پشت قوطی 

 و هم کد ملی و مشخصات کودک در سامانه وزارت بهداشت 
ثبت شود.”

ســازمان غذا و دارو پیش از این اعلام کرده بــود که عرضه 
شیرخشک با کد ملی نوزادان، در راســتای مقابله با قاچاق 
معکوس این محصول در دســت اقدام قرار گرفته است؛ در 
واقع به دلیــل تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانــی به صنعت تولید 
شیرخشک اطفال، قیمت تمام شــده این محصول پایین تر 
از کشورهای همسایه اســت و همین موضوع انگیزه ای برای 
قاچاق این محصول به خارج از کشور ایجاد کرده است اما به 
نظر می رسد قاچاق معکوس شیرخشک، دلیل اصلی کمبود 

آن در بازار نیست.
بخشی از مواد اولیه شیرخشک به کشــور وارد می شود و در 
نتیجه بخشی از تولید شیرخشک وابسته به تأمین ارز است. 

فرآیند تخصیص ارز به صنعت شیرخشک نیز به این صورت 
است که در ابتدا تولیدکننده، میزان نیاز ارزی خود برای تولید 
تعداد مشــخصی شیرخشک را به ســازمان غذا و دارو اعلام 
می کند. پس از تأیید سازمان غذا و دارو، درخواست تخصیص 
ارز به بانک مرکزی داده می شود و سپس بانک مرکزی آن را 
تأیید و بانک عامل، از تولیدکننده درخواست ریال می کند تا 
تولیدکننده بتواند ارز را دریافت و نسبت به واردات مواد اولیه 

شیرخشک اقدام کند!
هانی تحویل زاده؛ رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک 
اطفال گان شیرخشــک ارز دریافت نکرده اند و این موضوع 
باعث شده که دو تولیدکننده بدهی شدید ارزی پیدا کنند؛ این 
تولیدکنندگان مواد را با حداقل اسناد و به صورت اعتباری وارد 
کشور کرده اند. یک تولیدکننده نیز به دلیل عدم تخصیص ارز 

و نداشتن توان مالی برای واردات اعتباری مواد اولیه، از چرخه 
تولید خارج شده است و یکی از تولیدکنندگان نیز احتمالاً تا دو 

ماه آینده از مدار تولید شیرخشک خارج خواهد شد!
وی درباره میزان نیاز کشور به شیرخشک متذکر شد: در سال 
گذشــته ۶۱ میلیون عدد قوطی شیرخشک رگولار)عادی( 
مصرف شده است که نیاز یک سال ایران بوده است؛ در عین 
حال ظرفیــت تولیدکنندگان داخلــی ۱۱۷ میلیون قوطی 
شیرخشــک اســت که یعنی حدود ۲ برابر مصرف یکسال، 

قابلیت تولید شیرخشک داریم.
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشک اطفال تصریح کرد: 
از دی ماه سال گذشته تا الان تأمین ارز صورت نگرفته است و 
به همین دلیل تولیدکنندگان برای واردات مواد اولیه، بدهی 

ارزی به شرکت های خارج از کشور پیدا کرده اند.

رییس اتحادیه بارفروشــان 
تهران اظهار داشــت: تا یک 
ماه قبل عراق جلوی واردات 
میوه و محصولات کشاورزی 
را گرفته بود و نیــاز خود را با 
تولید داخل پوشش می داد اما از آنجایی که حجم تولید 
پاسخگوی نیاز نبود دوباره صادرات محصولات ایرانی به 
عراق از سر گرفته شد و گوجه، پیاز، هندوانه و خیار دوباره 

به عراق صادر می شوند.
مصطفی دارایی نژاد با اشاره به افزایش تولید محصولات 
کشاورزی در کشــور اظهار داشت: خوشبخانه امسال، 
سال فراوانی محصولات کشاورزی در کشور است از این 
رو می توان صادرات را افزایش داد. وی با بیان اینکه ۷۰ 
درصد محصولات کشاورزی و انواع میوه رشد ۱.۵ برابری 
نسبت به سال گذشته دارند، ادامه داد: میزان تولید مازاد 
از پوشش نیاز داخلی است و صادرات نمی تواند منجر به 

افزایش قیمت محصولات کشاورزی شود.
رییس اتحادیه بارفروشــان تهران با اشاره به میوه های 
وارداتی گفت: موز، نارگیل، زنجبیل، آوکادو از جمله اقلام 

وارداتی هستند، البته آوکادو به تولید داخل هم رسیده و 
در تنکابن و رامسر هم آوکادو تولید می شود که این میوه 
به صورت دانه ای به فروش می رود و قیمت هر دانه آوکادو 
چه داخلی و چه وارداتی بین ۴۰ تا ۶۵ هزار تومان است. 
همچنین میوه پاپایا هم وارداتی است اما هر چه پاپایا در 
بازار وجود دارد، قاچاق بوده و از مبادی غیرقانونی وارد 
کشور شده اســت. دارایی نژاد با بیان اینکه صادرات به 
عراق از سرگرفته شده  است، افزود: تا یک ماه قبل عراق 
جلوی واردات میوه و محصولات کشاورزی را گرفته بود 
و نیاز خود را با تولید داخل پوشش می داد اما از آنجایی 
که حجم تولید پاســخگوی نیاز نبود دوبــاره صادرات 
محصولات ایرانی به عراق از سر گرفته شد و گوجه، پیاز، 

هندوانه و خیار دوباره به عراق صادر می شوند.
وی ادامه داد: از دو هفته گذشته پیاز و سیب زمینی به 
پاکستان صادر می شود. رییس اتحادیه بارفروشان تهران 
درباره مقاصد صادرات محصولات کشاورزی کشورمان 
اظهار داشــت: میوه و محصولات کشاورزی کشورمان 
به کشــورهای عراق، روسیه، پاکســتان، قزاقستان، 
ترکمنستان، کویت و قطر صادر می شود و اخیرا صادرات 
به اوراسیا رشد خوبی نسبت به سال گذشته داشته است.
دارایی نژاد با اشاره به روند صادرات محصولات کشاورزی 

به روسیه پس از آغاز تنش با اوکراین تاکید کرد: در ابتدای 
آغاز جنگ و تحــولات منطقه ای صادرات به روســیه 
متوقف شد چرا که تجار می ترسیدند پول محصولات را 
نتوانند از روس ها بگیرند اما رفته رفته صادرات انجام شد 
اما صادرات میوه و محصولات کشاورزی به روسیه پس 
از جنگ به میزان صادرات قبل از جنگ نرسیده  و کمتر 
است. وی تاکید کرد: امسال بیشترین صادرات در انواع 
میوه ها، سیب درختی به هند است که میزان صادرات 
آن به هند رشد قبل توجهی داشته است. رییس اتحادیه 
بارفروشــان تهران با بیان اینکه ایران جزو کشورهایی 
اســت که ۴ فصل میوه دارد، گفت: خوشبختانه تولید 
محصولات کشاورزی امسال خوب بوده و به کشاورزان 
توان صادرات داده  است و روزانه بیش از ۱۲ هزار تن میوه 

وارد میدان عمده فروشان می شود.
دارایی نژاد با بیان اینکه قیمت محصولات کشاورزی و 
میوه پاییزی امسال نســبت به سال گذشته ۲۰ درصد 
رشد دارد، تاکید کرد: برای تمام اقشار درآمدی میوه برای 
عرضه داریم و ۹۰ درصد میوه ها را تمام اقشار می توانند 
خریداری کنند و این میــزان افزایش قیمت با توجه به 
میزان تورم طبیعی است. باید توجه داشت که کشاورزان 
هم جزوی از مردم هستند و با رشد هزینه های تولید و 

کشت باید قیمت ها هم تا حدی افزایش پیدا کند. وی 
ادامه داد: هر چند برخی از میوه ها با درجه بالا در مناطق 
بالاشهر عرضه می شود اما برای هر قشر از مردم میوه با 

سایز و درجه مختلف داریم.   
گمرک ایران نیز گمرک ایــران از افزایش ۱۰ درصدی 
ارزش صادرات محصولات کشاورزی در ۵ماهه امسال 
خبر داد و اعلام کرد:  کشــورهای عراق، امارات متحده 
عربی و فدراســیون روســیه ۳ کشــور عمده خریدار 
محصولات کشــاورزی ایران در ۵ماهه ســال جاری 
هستند. در ۵ ماهه نخست ســال ۱۴۰۲، در مجموع ۲ 
میلیون و ۱۶۹ هزار تن محصولات کشاورزی به ارزش 
یک میلیارد و ۶۲ میلیون دلار ذیل کد تعرفه های فصول 

۶ تا ۱۴ به خارج از کشور صادر شده است.
صادرات محصولات کشــاورزی در این مدت به لحاظ 
وزنی ۷.۷ درصد کاهش و به لحاظ ارزشی ۱۰.۱۴ درصد 
افزایش داشته است. بر اساس این گزارش در این مدت ۷ 
میلیون و ۷۴۹ هزار تن محصولات کشاورزی به ارزش ۴ 
میلیارد و ۳۴۶ میلیون دلار وارد شده است که به لحاظ 
وزنی ۶.۱۷ درصد و به لحاظ ارزشی ۱۹.۳۴ درصد کاهش 
نشان می دهد. این گزارش با اشاره به اینکه عراق، امارات 
متحده عربی و فدراسیون روسیه عمده ترین خریداران 
محصولات کشاورزی صادراتی ایران هستند، می افزاید: 
در این مدت ۳۱۴ میلیون دلار محصولات کشاورزی به 
عراق، ۱۹۱ میلیون دلار به امارات متحده عربی و ۱۵۰ 
میلیون دلار به فدراسیون روسیه صادر شده است. بیش 
از ۶۱ درصد از صادرات محصولات کشاورزی ایران در این 

مدت به سه کشور فوق صادر شده است.
این گزارش در خصوص میزان واردات انواع برنج و گندم 
در ۵ ماهه سال جاری می افزاید: در این مدت ۵۳۶ هزار 
تن انواع برنج به ارزش ۶۳۲ میلیون دلار وارد کشور شده 
اســت که به لحاظ وزنی ۴۲.۵۸ درصد و از حیث ارزش 
۵۵.۹ درصد کاهش داشته است. در این مدت همچنین 
یک میلیون و ۲۲۸ هزار تن گندم به ارزش ۵۳۵ میلیون 
دلار وارد کشور شده اســت که به لحاظ وزنی ۵۱.۸۶ 
درصد و از حیث ارزش ۵۰.۸۴ درصد با کاهش روبرو بود.

این گــزارش در خصوص کشــورهای عمــده طرف 
معامله در واردات محصولات کشــاورزی می افزاید: در 
۵ ماهه ســال جاری یک میلیارد و ۵۳۱ میلیون دلار 
محصولات کشــاورزی از امارات متحــده عربی، ۵۴۹ 
میلیون دلار از فدراسیون روســیه و ۵۰۲ میلیون دلار 
از هند وارد کشور شده است. حدود ۶۰ درصد از واردات 
 محصولات کشاورزی در ۵ ماهه سال جاری از مقصد سه 

کشور فوق الذکر بود.

News kasbokar@gmail.com

تولید میوه در شرایط مطلوب قرار دارد

افزایش صادرات محصولات کشاورزی 

افزایش ۱۲ درصدی قیمت هر دست کله و پاچهتشکیل ۵۰ هزار هکتار ظرفیت سکونتگاهی 

فضای نامساعد کاری صنف تزئینات داخلی ساختمانآمادگی برای تبدیل به مرکز توزیع کود پتاس بلاروس

کمبود شیرخشک  با وجود قابلیت تولید داخلی 

گوشت وارداتی از روسیه و کنیا وارد بازار شد

هزینه ساخت نهضت ملی مسکن اعلام شد
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فناوری و 
اطلاعات

3مرکزتوسعهفناوریهادرحوزهمغزتاسیسمیشود
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در مراسم افتتاح مرکز فناوری  و نوآوری های 
توانبخشی از تاسیس »مرکز توسعه فناوری ها در مغز« با هدف توسعه و گسترش 

فعالیت های علمی و تحقیقاتی در کشور خبر داد.
روح الله دهقانی فیروز آبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور در مراسم افتتاح »مرکز فناوری و نوآوری های توانبخشی« دانشگاه علوم 
پزشکی ایران اعلام کرد: به منظور خلق فناوری های جدید و نوظهور و نیز توسعه 
و گسترش فعالیت های علمی و تحقیقاتی  »مرکز توسعه فناوری ها در مغز« در 

کشور ایجاد و راه اندازی می شود.
دهقانی در این مراسم که ســید محمد مهدوی دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری 
های شناختی، پازوکی رییس دانشگاه علوم پزشکی ایران، شقایق حق جو رییس 
مرکز فناوری های همگرای معاونت علمی، دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی 
و نرم و شماری از اساتید، متخصصان و دانشگاهیان شرکت داشتند، تاکید کرد: 
در برنامه توسعه ای کشور، توجه ویژه ای به خلق، توسعه و گسترش فناوری های 
جدید شده است و به همین منظور شش مرکز توسعه فناوری ها از جمله »مرکز 

آفرینش فناوری ها در حوزه مغز« ایجاد و راه اندازی می شود.
معاون علمی ، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور با ابراز خرســندی از 
افتتاح مرکز فناوری و نوآوری توانبخشی همچنین اظهار داشت: امروز حوزه های 
توانبخشی و ســلامت در بطن زندگی مردم جای دارد و با توجه به توان علمی، 
استعدادهای بالقو و ظرفیت های فراوان، سرمایه گذاری های وسیعی در این حوزه 

ها در سطح کشور صورت گرفته است.
مرکز فناوری و نوآوری های توانبخشی شــهید دکتر فیاض بخش دانشگاه علوم 
پزشــکی ایران  همزمان با "روز جهانی عصای سفید" با برخورداری از فضای کار 
اشتراکی، منتورینگ و آموزش خدمات شــتابدهی در دانشکده توانبخشی این 

دانشگاه در تهران افتتاح و فعالیت خود را آغاز کرد.

امحاءوبازیافتلجنبیولوژیکنفتیبامحصولیدانشبنیان
یکی از شرکت های عضو پارک فناوری پردیس، امحاء و بازیافت لجن بیولوژیک 
پالایشگاه نفت تهران را با محصولی دانش بنیان بر عهده گرفت. به گزارش پارک 
فناوری پردیس، یکی از شرکت های عضو مرکز رشد فناوری نخبگان پارک فناوری 
پردیس، تولید بنزین و گاز سنتز از لجن بیولوژیک پالایشگاه نفت تهران با استفاده 

از سامانه زباله سوز بر پایه فناوری گازی سازی را بر عهده گرفت.
مسعود لطفی رئیس هیات مدیره این شرکت با اشاره به انعقاد قرارداد با پالایشگاه 
نفت تهران گفت: لجن بیولوژیکِ حاصل از تصفیه پساب های نفتی، در گذشته 
دفن می شــد که این موضوع علاوه بر هزینه زیاد، موجب آلودگی محیط زیست 

نیز می شد.
وی افزود: طی قراردادی که این شرکت دانش بنیان با پالایشگاه نفت تهران امضا 
کردن است، امحاء و بازیافت لجن بیولوژیک این پالایشگاه با استفاده از دستگاه 
زباله سوز بر پایه فناوری گازی سازی در پالایشــگاه نفت تهران صورت خواهد 
گرفت. محمد کیانی مدیرعامل شرکت نویان انرژی برد کیان قشم نیز گفت: این 
پروژه ملی با حمایت های معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و پارک فناوری 

پردیس به مدت یک سال منعقد شده است.
وی افزود: دستگاه زباله ســوز بر پایه فناوری گازی سازی که در این فرایند مورد 
اســتفاده قرار می گیرد، محصولی دانش بنیان بوده که عــلاوه بر بازیافت لجن 
بیولوژیک پالایشگاه نفت تهران، تولید بنزین و گاز نیز از این زباله ها خواهد داشت 
که علاوه بر رفع مشکلات زیستی ناشی از دفن این زباله، سودآوری و تولید انرژی 

نیز خواهد داشت.

گسترشهمکاریایرانوژاپندرزمینهتحولدیجیتال
محورهای همکاری در حوزه تحول دیجیتال و دولت هوشمند در دیدار مشترکی در توکیو 
میان تارو کونو، وزیر تحول دیجیتال ژاپن و محمد خوانساری، معاون وزیر ارتباطات مورد 

بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
به گزارش سازمان فناوری اطلاعات ایران، دکتر خوانساری، در این دیدار ضمن تقدیر از 
میزبانی مناسب کشور ژاپن در برگزاری اجلاس حکمرانی اینترنت، بر حفظ حق حاکمیت 
کشورها در فضای مجازی و لزوم مشارکت فعال دولت ها در روندهای مرتبط با حکمرانی 
اینترنت تاکید کردند. وی ضمن یادآوری سوابق طولانی روابط دو کشور، اظهار داشت: 
سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران، تحکیم روابط مبتنی بر احترام متقابل با کشورهای 
شرق آسیا از جمله ژاپن است.به گفته وی، در طول سال های متوالی، روابط ایران و ژاپن در 
حوزه های مختلف اقتصادی، تجاری، فناورانه و فرهنگی تعمیق یافته است. رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایران در این دیدار، به ملاقات ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران با 
فومیو کیشیدا، نخست وزیر ژاپن در حاشیه اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل و تاکید دو 

طرف بر گسترش مناسبات فیمابین میان دو کشور تاکید کرد.
همچنین وی گفت: گرچه به دلیل تحریم های ظالمانه علیه ایران، روابط دو کشور بخصوص 
در حوزه اقتصادی و تجاری کاهش یافته است؛ اما فضای همکاری رو به رشد است و راه 
برای تبادل تجربیات در زمینه های مختلف به ویژه تحول دیجیتال، دولت هوشــمند و 

فعالیت های پژوهشی و آموزشی باز است.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران، در ادامه ضمن تشریح اهم پیشرفتهای ایران در حوزه 
زیرساخت های ارتباطاتی و فناوری اطلاعات، به نتایج ملموس توسعه این زیرساخت ها در 
تسهیل و تسریع در تحول دیجیتال و بهره مندی مردم از خدمات سکوهای بومی خدمات 

دیجیتال، کسب وکارهای نوپا، دولت هوشمند و پیام رسان ها نیز اشاره کرد.
در ادامه وزیر تحول دیجیتال ژاپن، به تجربیات موفق دولت ژاپن در حوزه هوشمندسازی 
دولت و دولت الکترونیکی، توسعه ابر دولت و امکان مشارکت مردم در فرایند حکمرانی، 
 )best practice( به روش ها ،ppp(( مدل های موفق مشارکت دولت و بخش خصوصی
در زمینه های تحول دیجیتال و هوشمندسازی اشاره و برای تبادل تجربیات این حوزه 
اعلام آمادگی کرد. در پایان، توسعه همکاری های بخش خصوصی طرفین به خصوص در 
حوزه های مرتبط با توسعه کسب وکارهای نوپا، برگزاری گارگاه ها و دوره های آموزشی و 

تبادلات فناوری، مورد تأکید قرار گرفت.

اخراج۱۲۰۰کارمندکوالکامبهدلیلکاهشتقاضایموبایل
کوالکام که یکی از بزرگترین تراشه سازان برای موبایل است ، ۱۲۵۸ کارمند خود در ایالت 
کالیفرنیا آمریکا را اخراج می کند.این بخشی از اقدامات شرکت برای کاهش هزینه ها 
است. اخراج کارمندان در دفاتر سن دیگو و سانتا کلارا در ماه دسامبر ۲۰۲۳ میلادی انجام 
می شود. این در حالی است که مردم مانند قبل موبایل هایشان را عوض نمی کنند. تورم و 
آپدیت های روزافزون موبایل های جدید نیز در این روند نقش دارند. پردازشگرهای ساخت 
انویدیا در بیشتر موبایل های اندروید به کار می روند. همچنین تراشه های رادیویی آن 
در برخی از آیفون ها نیز تعبیه شده اند. این شرکت با کاهش تقاضا برای موبایل و افزایش 
رقابت از سوی شرکت هایی مانند اپل روبرو است.اپل مشغول توسعه تراشه های خود است 
تا میزان اتکا به کوالکام را کاهش دهد. اخراج کارمندان این شرکت تراشه سازی در اسناد 
مربوط به بخش توسعه استخدام ایالت کالیفرنیا آشکار شده است. این اسناد نشان می دهد 
بیش از نیمی از کارمندان اخراجی مربوط به تیم های مهندسی هستند. کارمندان فنی و 

حسابداران نیز بخش دیگر کارمندان اخراجی کوالکام را تشکیل می دهند.
این شرکت هم اکنون در مقایسه با ۲۰۲۲ میلادی حدود ۵ درصد نیروی کار خود را اخراج 
کرده است. کوالکام در ماه آگوست اعلام کرد ۴۱۵ کارمند در دفتر سن دیه گو را اخراج 
کرده است اما مدیر ارشد مالی این شرکت هشدار داد احتمالا کارمندان بیشتری اخراج 

شوند زیرا موسسه اقداماتی بیشتر برای کاهش هزینه ها انجام می دهد.

اخبار

رویــداد »روز ملــی تجــارت 
الکترونیکی« با هدف امیدآفرینی 
و ایجاد چشــم انداز مشترک از 
آینــده درخشــان تجــارت 
الکترونیکی برگزار شد. رویداد 
روز ملی تجارت الکترونیکی با هدف ایجاد محیط برای تعامل 
صاحبان کسب وکار و شبکه سازی، ترغیب سرمایه گذاران 
و نهادهای مالی برای ســرمایه گذاری با مشــارکت بخش 
خصوصی، معرفی فرصت های ایجاد شــده توسط وزارت 
صمت برای رشد کسب وکارها در کشور، معرفی ظرفیت های 
داخلی تجارت الکترونیکی کشــور به ســرمایه گذاران و 
تجار داخلــی و خارجی، ایجاد انگیزه برای منابع انســانی 
مستعد برای ورود به این حوزه کسب وکار و تقدیر از برترین 
شرکت های حوزه تجارت الکترونیک، توسط مرکز توسعه 

تجارت الکترونیکی برگزار شد.
در این رویداد که با حضور وزیر صمت، نمایندگان مجلس، 
اتحادیه کسب وکارهای مجازی و صاحبان کسب وکارهای 
الکترونیکی برگزار  شد، پنل ها و نشست های خبری متعددی 
برگزار شــد. از اجزای اصلی این رویداد می توان به تشکیل 
نمایشگاه تجارت الکترونیکی و غرفه های اختصاصی به کسب و 
کارهای شرکت کننده، حضور مسوولان، بازدید عمومی مردم، 
عقد انواع تفاهم نامه های تجارت به تجارت )B۲B( و تجارت 
به دولت )B۲G( اشاره کرد. در نمایشگاهی که در این رویداد 
برای بازدید مقامات و تعامل با کسب وکارها تشکیل شده، ۲۵ 
غرفه از کسب و کارهای برتر تجارت الکترونیکی حضور دارند. 
سال گذشته تجارت الکترونیکی در کشور رشد ۴۸ درصدی 

داشته است.
معاون تجارت و خدمات وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
ارزش معاملات الکترونیکی دولتی در 6 ماهه ابتدای امسال 
۵۰۲ هزار میلیارد تومان بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۱۱۲ درصد رشد کرده است. علیرضا شاه میرزایی در 
همایش روز ملی تجارت الکترونیکی گفت: سیاست دولت 
سیزدهم مردمی سازی و شفافیت است که به آن عمل شده و 
لذا در وزارت صمت در حوزه تجارت الکترونیکی ما نیز همسو 
با این موضوع حرکت می کنیم و تجــارت الکترونیک جزو 

اولویت های وزارت صمت است. 
معاون وزیر صمت در ادامه با اشاره به اهم شاخص های تجارت 

الکترونیکی بیان داشــت: ارزش اســمی معاملات تجارت 
الکترونیکی در 6 ماهه ابتدای امســال ۱.۳۴۵ هزار میلیارد 
تومان بوده که این رقم نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
رشد 7۵ درصدی داشته اســت. وی بیان داشت: همچنین 
تعداد کل معاملات تجارت الکترونیکــی در 6 ماهه ابتدای 
امسال ۱.۸ میلیارد تومان بوده که این رقم نیز به نسبت 6 ماهه 

سال گذشته ۲۸ درصد رشد داشته است. 
معاون تجارت و خدمات وزارت صنعت، معدن و تجارت بیان 
داشت: متوسط مبلغ تراکنش های تجارت الکترونیکی در 6 
ماهه ابتدای امســال 7۳۴ هزار تومان بوده است که این رقم 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته ۳7 درصد رشد داشته 
است. شاه میرزایی اظهار داشت: ارزش معاملات الکترونیکی 
دولتی در 6 ماهه ابتدای امسال ۵۰۲ هزار میلیارد تومان بوده 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۱۲ درصد رشد داشته 
است. وی اضافه کرد: تعداد معاملات الکترونیکی دولتی ۳۲۱ 
هزار بوده که در 6 ماهه اول امســال نســبت به 6 ماهه سال 

گذشته ۱7 درصد رشد داشته است.
معاون تجارت و خدمات وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار 
داشت: تعداد کل اینمادهای فعال ۱۸۳ هزار واحد بوده که در 
6 ماهه ابتدای امسال نسبت به 6 ماهه سال گذشته ۴۵ درصد 
رشد داشته است. همچنین تعداد گواهی امضای الکترونیکی 
صادرشده ۱.۵ مورد بوده اســت که در 6 ماهه ابتدای امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۸6 درصد رشد داشته است. 
بنابراین حوزه تجارت الکترونیکی هم دارای اهمیت است و هم 
برای توسعه آن کارهای زیادی باید انجام داد که یکی از اقدامات 
لازم در این حوزه توسعه حوزه دِلیوِری یا همان تحویل دهی 
است. شاه میرزایی افزود: در حوزه عرضه لاستیک مسائلی در 
خصوص نظام توزیع وجود دارد که در این حوزه تولیدکننده 
سود نمی برد، اما عوامل توزیع سود بیشتری می برند. لذا این 
نحوه توزیع ناعادلانه است و اگر بخواهیم آن را                              اصلاح کنیم، 
لازم است تا توزیع این کالا در بستر الکترونیکی انجام شود تا با 

نظارت، شفافیت در عرضه ایجاد شود. 
بنابراین در دو هفته گذشته مصوبات خوبی در حوزه تنظیم 
بازار لاستیک و روغن موتور داشتیم که بر اساس این مصوبات 
در تلاش هستیم تا این کالاها فروش الکترونیکی داشته باشند 
و یا سکوی عرضه در بستر الکترونیک داشته باشند، به طوری که 
در این ســکوها دارندگان کالا به خریداران معرفی شوند و 

موجودی واحدهای فروش برای عرضه شفاف شود.
وی اضافه کرد: همین بحث را                              در حــوزه موبایل نیز داریم و 
مصوب شده که سقف واردکننده بر اســاس میزان واردات 

گذشته نباشد، بلکه معیار رتبه بندی واردکننده گوشی موبایل 
این باشد که چقدر در ســامانه به صورت شفاف موبایل ارائه 
کرده است. رئیس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: یکی از 
برنامه های سازمان بسترسازی برای تسهیل تجارت است و در 
این زمینه در راستای توسعه تجارت الکترونیکی مذاکراتی را با 

کشورهای مختلف از جمله چین آغاز کرده ایم. 
مهدی ضیغمی در همایش روز ملی تجارت الکترونیکی که در 
مرکز همایش های سازمان مدیریت صنعتی برگزار شد، گفت: 
سازمان توسعه تجارت وظیفه دارد تا در بحث تسهیل گری 
تجارت با شرکت ها و کشورهای خارجی بسترسازی کند و 
زیرساخت را برای صادرکنندگان فراهم آورد. رئیس سازمان 
توسعه تجارت ایران بیان داشت: در 6 ماهه اول امسال به دلیل 
اینکه قیمت های جهانی حوزه انرژی به خصوص پتروشیمی و 
فولاد کاهش ۳۰ درصدی داشت اما صادرات ما به لحاظ وزنی 
۲9 درصد افزایش داشت و به لحاظ ارزشی ۲ درصد نسبت به 

سال گذشته کاهش یافت.
وی گفــت: ارزش کالاهای صادراتی ما نســبت به وزن طی 
ده های اخیر بین ۳۰۰ تا ۳۸۰ دلار بوده اســت که این رقم، 
رقمی منطقی به نظر می رسد زیرا ما صادرکننده مواد اولیه و 
مواد خام هستیم، ولی اگر موادمعدنی و فولادی را از صادرات 
حذف کنیم ارزش صادراتی کشور به ازای هر تن ۱۱۰۰ دلار 
می شود. ضیغمی گفت: از لحاظ واردات ما معمولا واردکننده 
کالاهای نهایی هستیم که بر این اساس ارزش کالاهای وارداتی 
ما حدود ۱7۰۰ دلار به ازای هر تن است، زیرا حداقل سالانه ۴ 
میلیارد دلار موبایل وارد می کنیم. معاون وزیر صمت با اشاره 

به لزوم توجه به تجارت الکترونیکی گفت: برای افزایش ارزش 
کالاهای صادراتی لازم است تا از بستر پلتفرمی استفاده کنیم 
که از طریق آن بتوانیم محصول نهایی را به دست مصرف کننده 
برســانیم و این کار در تمام جهان انجام می شــود اما ما به 
 علت تحریم ها و همچنین غفلت در این موضوع تا حدودی 

عقب هستیم.
وی بیان داشــت: ارزش صادرات کالاهایی مانند زعفران و 
انجیر به ازای هر تن ۸۰۰ دلار است اما اگر از بستر پلتفرم های 
دیجیتالی برای صادرات آن اســتفاده کنیم ارزش صادراتی 
کالاها افزایش می یابد به طوری کــه ارزش صادراتی همین 
کالاها به ازای هر تن به ۱۸۰۰ دلار می رسد. وی افزود: بنابراین 
با توجه به اهمیت اســتفاده از پلتفرم های دیجیتالی برای 
صادرات در یکسال گذشته ســازمان توسعه تجارت ایران با 
چند پلتفرم از جمله تیک تاک، ویچت و... مذاکراتی داشته 
اســت و با یک از پلتفرم های بزرگ در چین توافقنامه ای به 
امضاء رساندیم تا بتوانیم از بســتر این پلتفرم برای صادرات 

کالا بهره بگیریم.
وی افزود: بنابراین تا کنون توانســته ایم ۴ محصول از جمله 
زعفران و گلاب را در بستر این پلتفرم عرضه کنیم که البته 
از این بستر برای صادرات ســایر کالاها نیز می توان استفاده 
کرد و این موضوع یک فرصت برای ما به شمار می رود ضمن 
اینکه می توانیم در ادامه این مســیر پلتفرم های داخلی را به 
پلتفرم های خارجی وصل کنیم تا پلتفرم های ما در قالب مراکز 
تجارت نماینده بخش قابل توجهی از برندهای ما باشــند و 

مسائل آنها را پیگیری کند.

معاونتجارتوخدماتوزارتصمتخبرداد:

رشد حجم معاملات تجارت الکترونیکی 
تجارتالکترونیکیایرانباکشورهاتوسعهمییابد

تجارت الکترونیک پیشران فناوری
مهدی غیبی کارشناس فناوری

فناوری اطلاعات این بستر را فراهم کرد تا از این فرصت به نحو احسن استفاده کنیم و گام های مثبتی در توسعه معاملات تجارت الکترونیک برداریم. فناوری اطلاعات یک موضوع میان بخشی است لذا محیطی مناسب برای خلق ثروت و 
ارزش است و پیشرفت در این عرصه نیاز به زیرساخت دارد که فناوری اطلاعات در این عرصه خدماتی را ارائه می دهد و صنعت روبه رشدی است.

برای توسعه از طریق اقتصاد دیجیتالی باید روی پلتفرم ها، داده های دیجیتالی و تجارت الکترونیک و پیشران های فناوری تمرکز کرد. اقتصاد دیجیتالی اکنون در همه جای دنیا در دو بخش بستر موبایلی و پیشران های فناوری در حال 
شکوفایی و توسعه است. ایران در عرصه تولیدات نرم افزاری از دانش و تخصص بالایی برخوردار است. 

لذا در عرصه اقتصاد دیجیتال در سال جهش تولید باید تولید و توسعه صادرات نرم افزاری در اولویت اصلی قرار گیرد. در حال حاضر تعدادی از شــرکت ها دفاتری را به صورت مجازی در برخی کشورها راه اندازی کرده اند که پروژه های 
نرم افزاری را در ایران انجام می دهند و این چرخه مالی مناسبی را ایجاد کرده است. 

همچنین در کنار آن نیروی انسانی توانمندی را جذب و به کار می گیرد. بنابراین بعد از تأکید به موضوع جهش تولید در مرحله دوم بحث اشتغال یکی دیگر از مقوله هایی است که باید مورد توجه قرار گیرد. زیرا این حوزه علاوه بر ایجاد 
اشتغال شرایط اقتصادی کشور را متحول می سازد. درست است که به خاطر ویروس کرونا تعدادی از کسب وکارهای فیزیکی متضرر شدند. اما در حوزه فناوری اطلاعات اتفاقا فرصت هایی فراهم شده است. 

یکی از مهمترین ویژگی های اقتصاد دیجیتال تفکر اکوسیستمی است. مفهوم رقابت در این اقتصاد متفاوت از گذشته است و در آن سازمان ها یک تنه و در انزوا موفق نخواهند بود. در اقتصاد دیجیتال، کسب وکارهایی که تا دیروز رقیب 
محسوب می شدند شاید امروز همکار باشند. در این اقتصاد شبکه ای از بازیگران با هم به منظور خلق بالاترین ارزش در کنار یکدیگر هم افزایی می کند.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با بیــان اینکه دیگر نمی توان 
با رصدخانه مهاجرت نخبگان شریف همکاری کرد گفت: 
پیشــنهاد راه اندازی رصدخانه جدید مهاجرت نخبگان به 

معاون اول رییس جمهور داده شده است.
به گزارش مهر، سید سلمان سیدافقهی از تشکیل رصدخانه 
جدید مهاجرت خبر داد و گفت: سال گذشته راه اندازی این 
رصدخانه به تصویب هیأت امنای بنیاد رسید و ما پیشنهادی 
به معاون اول رئیس جمهور دادیم و گفتیم دبیرخانه آن در 
بنیاد ملی نخبگان قرار بگیرد، همچنین پیشنهاد دادیم این 
رصدخانه نیاز به یک شــورای راهبردی و فرابخشی دارد و 
می توان از نهادهایی که آمار اشــتغال و مهاجرت و تحصیل 
نخبگان را دارند کمک گرفت و داده ها یک جا جمع آوری شود. 
شاید حتی لازم باشد نهادهای امنیتی و اطلاعاتی هم در این 
شورا عضو شوند. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: به طور 
مثال سازمان امور دانشجویان که ترجمه مدارک دانشجویانی 
که مهاجرت یا مهاجرت معکوس می کنند را در اختیار دارد و 
یا پلیس گذرنامه و نهادهای امنیتی و اطلاعاتی که داده های 
خاص خود را دارند می توانند ارائه دهند. همچنین براساس 
پیشنهاد بنیاد، گفته ایم رئیس شورا معاون اول رئیس جمهور 

و معاون علمی رئیس جمهور ناظر بر شورا باشد.

پیشنهاد ایجاد دبیرخانه رصدخانه مهاجرت در 
بنیاد ملی نخبگان

وی با اشــاره به اینکه دبیرخانه این رصدخانه نیز می تواند 
در بنیاد ملی نخبگان مستقر شود و وظیفه آن بررسی آمار 
و تولید گزارش برای مســئولان بالادستی و مرتبط باشد، 
خاطرنشان کرد: طبیعتاً بخشی از این آمار محرمانه خواهد 
بود اما بخش قابل توجهی از آن براساس تشخیص نهادهای 
مرتبط منتشر می شود. این خلأ قبلاً وجود داشت و از جنس 

کارهای حکمرانی است.

بنیاد بعد از ۱۸ سال ساختار مصوبی در سازمان 
اداری استخدامی ندارد

وی ضمن بیان این مطلب که بنیاد هنوز بعد از ۱۸ ســال 
ســاختار مصوب در ســازمان اداری اســتخدامی ندارد، 
گفــت: نزدیک به کمتــر از ۱۰ روز اســت که پیشــنهاد 

 تشکیل شــورای راهبردی را ارائه کرده ایم و هنوز موافقت 
نشده است.

آمار رصدخانه مهاجرت دانشگاه شریف بعضا با 
واقعیت منطبق نیست

سیدافقهی با اشــاره به رصدخانه ملی مهاجرت و حواشی 
پیش آمده پیرامون آمار منتشر شده از سوی ان گفت: وقتی 
تهیه آمار مهاجرت را به بســتری خصوصی واگذار کنیم و 
گزارش هایی منتشر شود، چه کسی پاسخگو خواهد بود؟ 
حاشیه ای که مدتی قبل از سوی رصدخانه دانشگاه شریف 
ایجاد شــد نتیجه همین مسئله بود. در جلســه ای که در 
خصوص رصدخانه مهاجرت برگزار شد، رویکرد ما این بود 
که دیگر نمی توانیم با رصدخانه مهاجرت دانشگاه صنعتی 
شریف همکاری کنیم. آمارهایی که توسط رصدخانه منتشر 
شده بعضاً ۱۰۰ درصد با واقعیت منطق نبوده و با آمارهایی 

که ما داشتیم متناقض بوده است.

نمی توان احصای آمار مهاجرت را برون سپاری کرد
قائم مقام بنیاد ملــی نخبگان بیان کــرد: البته می توانیم 
همکاری هایی داشته باشیم، ولی به نظر ما نمی توان احصای 
آمار مهاجرت را برون سپاری کرد بخصوص در مورد مهاجرت 
که حساس است و یک گزارش بی موقع می تواند مشکلاتی 
ایجاد کند. سیدافقهی اظهار کرد: نمونه این تناقض ها گزارش 
آماری منتشر شده از گروه ایران ۲۰۴۰ در دانشگاه استنفورد 
در سال ۲۰۱۸ است که اعلام شد کل مهاجرت ایران در سال 
۵7 به کل جمعیت ۱.۵ در صد بــوده و این میزان اکنون به 
۴ درصد رسیده و این در حالی است که ۴۰ درصد از این ۴ 

درصد مربوط، به مهاجران موقت هستند.

افزایش ۲ برابری مهاجرت در رشته پزشکی و 
پرستاری

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به افزایش ۲ برابری 
مهاجرت در رشته های پزشکی و پرستاری گفت: مشکل این 
افراد که قصد مهاجرت می گیرند، موضوع اقتصادی است 

البته اگر به این افراد امکان بروز و ظهور در جامعه بدهیم و در 
راستای نقش آفرینی آن ها اقداماتی انجام دهیم در کاهش 

آمار تاثیر خواهد داشت. 

۲۰ ابلاغیه رئیس جمهور برای استفاده نخبگان 
در دستگاه های اجرایی 

وی با بیان اینکه مهاجرت یک عارضه است و این مشکل با 
مشارکت محققان در حل مسائل کشور و نقش آفرینی آن 
ها در حوزه ها مختلف حل خواهد شــد، خاطرنشان کرد: 
شخص رییس جمهور تاکنون ۲۰ ابلاغیه برای استفاده از 
ظرفیت نخبگان به دستگاه های اجرایی داشته اند. نکته مهم 
اینجاست که دستگاه ها باید وقت بیشتری برای نخبگان در 
نظر بگیرند و ما از وزرای صنعت، ارتباطات، جهادکشاورزی، 
دفــاع و وزرای مرتبط با اقتصاد جامعه مــی خواهیم که با 

نخبگان جامعه ارتباط بگیرند.  

بلاتکلیفی نخبــگان در فراینــد جذب در 
دستگاه های اجرایی

ســیدافقهی در ادامه از جذب هزار نخبه در دســتگاه های 
اجرایی خبر داد و گفت: البته براســاس آخرین اطلاعی که 
داریم، افرادی که براساس فراخوان قبلی جذب شده اند هنوز 
نتوانسته اند در دستگاه مربوطه در جایگاه مناسب خود قرار 
بگیرند. وقتی به فرد نخبه قول استخدام داده می شود، اما 
پس از ورود به دستگاه دچار بلاتکلیفی و گیجی می شود، 
این فرد به نخبه های بعدی قطعا توصیه می کند که اصلا وارد 
این فرایند نشوند. به طور مثال در بازدیدی که از شرکت های 
بزرگ دولتی داشتم، مشاهده کردم که بسیاری از نخبگان در 
حال خارج شدن هستند، چون اعلام کردند که در جایگاه 
واقعی قرار نگرفته اند.  قائم مقام بنیاد ملی نخبگان یکی از 
سیاست های بنیاد را شناسایی استعدادهای برتر در مناطق 
محروم عنوان کرد و گفت: بسیاری از نخبگان و استعدادهای 
برتر در مناطق محروم و کمتر برخوردار شناسایی نمی شوند 
که نیار به حمایت دارندکه راهکارش مردمی سازی جریان 

شناسایی و هدایت استعدادهای برتر است.

دو طرح بنیاد برای شناسایی استعدادهای برتر 
دانش آموزی و دانشجویی

سیدافقهی با اعلام اینکه در راستای شناسایی استعدادهای 
برتر دو برنامه »شهاب« و »شتاب« در دستور کار بنیاد قرار 
دارد، گفت: طرح شهاب برای شناسایی استعدادهای برتر در 
حوزه دانش آموزی و طرح شتاب در حوزه دانشجویی است . 
طرح شتاب با  ۳ ضلع تشــکل ها و کانون های دانشجویی، 
اساتید و نخبه یاران )دانشــجویان حامی( ایجاد می شود؛ 
دانشجوی حامی، فرد دانشجوی سال بالایی است که می تواند 
به سایر دانشجویان تجربیات خود را منتقل کند و در واقع فرد 

واسط میان دانشجو استاد باشد.

به کارگیری ظرفیت نخبگان در کمیسیون های 
هشت گانه دولت

وی همچنین از طرح بنیاد برای به کارگیری ظرفیت نخبگان 
در کمیسیون های دولت خبر داد و گفت: با این طرح موافقت 
شده که از هسته های نخبگانی در کمیسیون های هشت 
گانه دولت استفاده شود؛ همچنین پیشنهاد می کنیم معاون 
اقتصادی استاندار، رییس هیات اندیشه ورز ما باشد تا نقش 
آفرینی نخبگان را در حل مســائل مختلف در حوزه های 

صنعت، معدن، مالی و بانکی و ... را تمشیت کند.

سامانه اطلاعاتی یکپارچه نخبگانی راه اندازی 
می شود

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشاره به اینکه به دنبال طرح 
گفت و گوی ملی نخبگان هستیم، گفت: به دنبال این هستیم 
که بنیاد محلی شود که نخبگان علمی، صنعتی، ادبی، فرهنگی 
و هنری و مهارتی حرف های خود را بدون واسطه با مسوولان 
دستگاه های اجرایی مطرح کنند. در همین رابطه قرار است 
یک سامانه اطلاعاتی یکپارچه راه اندازی شود و نخبگان در 
این سامانه بدون واســطه با نهادهای بیرونی ارتباط بگیرند. 
در این سامانه پروژه ها تعریف می شود و نخبگان پیشنهادات 
خود را برای بهبود برنامه ها ارائه خواهنــد داد. با راه اندازی 
 این ســامانه رصد دقیق از فضای نخبگانی، میزان پیشرفت 
پروژه ها،وضعیت گردش نخبگان، آمار مهاجرت نخبگان و 

شناسایی نخبگان به صورت لحظه ای انجام می شود.

رصدخانه مهاجرت نخبگان راه اندازی می شود
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کشاورزي

واردات بي رويه محصولات كشاورزي، 
كشــور مــا را در ميــان بزرگ تريــن 
واردكنندگان دنيــا قرار داده اســت. 
بي برنامگي در توليــد، حمايت نكردن 
دولت از بخش كشــاورزي، كم بازده و 
پرخطر )ريســك( بودن توليد محصولات كشــاورزي به دليل 
خشكسالي و نداشتن حمايت هاي بيمه اي و يارانه اي، تمايل دولت 
به واردات و بي توجهي به ترويج و آموزش در بخش كشــاورزي، 
همه و همه موجب شده تا داغ بزرگ ترين واردكننده محصولات 
كشاورزي بر پيشاني ما حك شود و از اين بابت احساس شرمندگي 

كنيم. 
ميزان واردات محصولات و نهاده هاي كشاورزي در سال 1391 از 
مرز 22ميليون تن گذشت و در سال 92 به 18ميليون تن كاهش 
يافت اما ميانگين واردات ســالانه اين محصولات به كشــور 20 
ميليون تن است و با قيمت هاي گران ارز در كشور براي وارد كردن 
اين كالاها سالانه 14 تا 15 ميليارد دلار مي پردازيم؛ در حالي كه 
كل صادرات غيرنفتي كشور به 5 تا6 ميليارد دلار در سال مي رسد 
و اين يعني تراز منفي تقريبا 8 ميليارد دلاري! آمارها حاكي از آن 
است در ســال 83 و 84 اين تراز بالانس بوده و صادرات و واردات 

محصولات كشاورزي با هم برابري مي كرده است.  
راهكارهايي كه براي برون رفت از اين مشــكلات ارائه مي شود، 
بازهم به سياســت هاي دولت مربوط مي شود و تصميم گيران و 
مسئولان بايد توجه خاصي به آنها نشان دهند تا كشاورزي و توليد، 
جان دوباره اي بگيرد و سرمايه گذاران نيز در اين بخش با رغبت و 

اطمينان سرمايه گذاري كنند. 

    واردات؛ آسان تر از توليد
محمدتقي توكلي؛ نماينده اليگودرز و عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس، چند عامل را در واردات بي رويه محصولات و نهاده هاي 
كشاورزي به كشــور دخيل مي داند. وي در اين مورد مي گويد: 
بخشي از نيازهاي كشور به كالاهاي اساسي بايد از راه واردات تامين 
شود اما در سال هاي گذشته اين روند افزايش يافته است كه دلايل 
مختلفي دارد. نخست اينكه برنامه ريزي واردات براي دولت آسان تر 
از برنامه ريزي براي توليد و افزايش محصولات است، بنابراين دولت 
براي تنظيم بازار مصــرف، به واردات رومــي آورد و كار به جايي 

مي رسد كه توليد كمرنگ مي شود و واردات جاي آن را مي گيرد. 
وي مي افزايد: محدوديت هاي منابع از ديگر عوامل واردات بي رويه 

محصولات كشاورزي به كشور است. خشكسالي هاي پي درپي، 
برداشت هاي بي رويه از آب هاي زيرزميني و ذخيره اي، افت ميزان 
آب هاي ســطحي و روان آبها، خشكيدن بســياري از تالاب ها و 
دشت هاي حاصلخيز و شور شدن خاك برخي مناطق و زمين هاي 
كشاورزي از جمله دلايل كاهش توليد و افزايش واردات محصولات 

كشاورزي است. 
توكلي مديريت ضعيف دولت را نيز از ديگر عوامل رشد تراز منفي در 
بخش كشاورزي عنوان مي كند و يادآور مي شود: مديريت در بخش 
كشاورزي خوب نبوده است. وقتي نهاده هاي كشاورزي، به موقع به 
دست كشاورز نمي رسد يا آنقدر بي كيفيت است كه به توليد آسيب 
مي زند، چگونه مي توان انتظار افزايش توليد محصولات كشاورزي 
و دامي را داشت؟ كشــاورزي ما هنوز سنتي و معيشتي است و با 
كشاورزي مكانيزه و اقتصادي فاصله زيادي دارد. ارزش افزوده در 
بخش كشاورزي پايين است و جذابيتي براي سرمايه گذار ايجاد 

نمي كند كه سرمايه داران در اين بخش وارد شوند. 

    نمايندگان مجلس تفكر منطقه اي دارند، نه ملي!
گرچه نوك پيكان مشكلات و كاستي ها و ضعف مديريت در بخش 
توليدات كشاورزي به سوي دولت نشانه مي رود اما مجلس نشينان 
كه به نمايندگي از سوي مردم براي نظارت بر كار دولت انتخاب 
مي شوند نيز در اين ميان بي تقصير نيستند. بر اساس نص صريح 
قانون اساسي، نمايندگان مجلس وظيفه نظارت بر حسن اجراي 
قوانين از سوي دولت را بر عهده دارند و در صورت تخلف دولت، 
نمايندگان مجلس مي توانند از آنها توضيح بخواهند و دولت نيز بايد 

به مجلس پاسخگو باشد. 
توكلي در اين زمينه مي گويد: كميسيون )كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي( در اين زمينه خوب عمل نمي كند و نمايندگان بيشتر 
تفكر منطقه اي دارند و به مباحث ملي كمتر توجه مي كنند. وقتي 
دولت براي رسيدن به خودكفايي در برخي محصولات منابع زيادي 
از مجلس مي گيرد، بايد در قبال آن پاسخگو باشد؛ يعني زماني كه 
مي گويد مثلا امســال12ميليون تن گندم توليد داخل تحويل 
مي دهد اما در آخر 9ميليون تن تحويل مي دهد، كميسيون بايد 
از دولت جواب علمي و منطقــي بخواهد. البته گاهي نمايندگان 
از مسئولان توضيح مي خواهند كه توضيحات آنها هم در برخي 
مواقع قابل قبول است و گاهي نيز تنها در حد رفع مسئوليت و از 

سر واكردن است. 
وي تاكيد مي كند: دولت بايد به كشــاورزي يارانه بدهد و از اين 

بخش مهم كه در اقتصاد مقاومتي اساس امنيت غذايي ناميده شده، 
حمايت كند. دولت امسال بايد 25درصد از تسهيلات بانك ها را به 
بخش كشاورزي اختصاص دهد و سود بانكي را افزايش ندهد. پس 
از اجراي قانون هدفمندسازي يارانه ها كشاورزي كشور آسيب هاي 
زيادي ديد و اكنون قيمت تمام شده توليد برخي محصولات بالاتر 

از نرخ تضميني دولت و قيمت خريد در بازار است. 

    توليد پايدار؛ راهكار دستيابي به اقتصاد مقاومتي
مرادي، عضو هيات علمي دانشــگاه تهران نيــز مي گويد: توليد 
پايدار تنها راه رسيدن به اهداف اقتصاد مقاومتي است و بسياري 
از مشــكلات موجود در بخش توليــد در پي ناپايــداري در اين 
بخش به وجود آمده اســت. وزارت جهادكشاورزي بايد با اصلاح 

زيرساخت ها موجب ايجاد توليد پايدار در بخش كشاورزي شود. 
وي با اشاره به خودكفايي گندم در چند سال گذشته، مي افزايد: 

توليدات ما چندان پايدار نيست و مشكلات زيادي در بخش توليد 
وجود دارد. به علت اين ناپايداري و با واردات صورت گرفته در زمينه 
گندم، ضربه بسيار سنگيني به بخش كشاورزي وارد شد. مرادي، 
معضل آب را يكي از عوامل ايجاد نبود پايداري در توليد دانست و 
افزود: با توجه به اينكه ايران كشــوري خشك است، مصرف آب 
بسيار بالايي را در بخش كشاورزي دارد كه بايد تدابير اساسي براي 

كاهش مصرف آب صورت بگيرد. 
عضو هيات علمي دانشــگاه تهران يكي از نــكات قابل توجه در 
بخش كشــاورزي را تامين به موقــع نهاده ها مي دانــد و يادآور 
مي شــود: بســياري از روش هاي توليــدي در ايران ســنتي 
هســتند و همين عامل موجــب ناپايــداري در توليد شــده 
اســت. در راســتاي تحقق اقتصاد مقاومتي بايد بازدهي توليد 
افزايش پيدا كند و از آنجــا كه عملكردمــان در هكتار پايين و 
محصول توليدي بسيار گران اســت، انتظار مي رود وزارت جهاد 

 كشــاورزي اقداماتي در راســتاي كاهش قيمــت محصولات 
انجام دهد. 

وي با بيان اينكه محصول توليد شده در بخش كشاورزي از نظر 
قيمت قدرت رقابت با كشورهاي ديگر را ندارد، مي افزايد: با توجه 
به اينكه در بخش كشــاورزي بيش از 99 درصد توليد در بخش 
خصوصي و توسط مردم انجام مي گيرد، دولت مي تواند با تقويت 

اين بخش تاثير بسزايي در اقتصاد كشور داشته باشد. 
بر پايه قانون چشم انداز 20ساله، كشور ما بايد تا سال 1404 افزون 
بر خودكفايي در محصولات كشاورزي و دامي، نيازهاي كشورهاي 
همسايه و منطقه را نيز پوشش دهد اما با اين روند منفي آيا مي توان 
به اين اهداف دست يافت؟ به نظر مي رســد دولت ها تاكنون در 
رسيدن به اين اهداف نه تنها موفق نبوده اند، بلكه با نگاهي به آمار و 
عملكردها در سال هاي پيشين، بسيار عقب تر از برنامه هاي ترسيم 

شده هستيم.

گزارش »كسب و كار« از رشد منفي تراز محصولات كشاورزي

ساده ترين راه، واردات است

در ســال هاي اخير بخش كشــاورزي 
بيشترين آسيب را از نبود زيرساخت هاي 
نگهداري و فرآوري محصولات كشاورزي 
متحمل شده است به گونه اي كه در زمان 
برداشــت، بخش بزرگي از محصولات 
كشاورزي يا از بين مي روند يا اينكه در بهترين حالت خوراك دام 
مي شــوند. در حالي كه اگر زيرســاخت هاي مورد نياز اين بخش 
مانند سردخانه و كارخانه هاي فرآوري در شهرها و استان هايي كه 
كشــاورزي در آنجا به صورت مداوم و گسترده جريان دارد، وجود 
داشته باشد، اين محصولات قابليت نگهداري طولاني مدت را پيدا 
مي كنند و بخشي از نيازهاي مواد غذايي داخل را پوشش مي دهند. 
يكي از مشــكلات اساسي بخش كشــاورزي نبود الگوي كشت و 
زيرســاخت هاي نگهداري و فرآوري اين محصولات است كه در 
سال هاي اخير هم اقدامات دولت نتوانسته اين مشكلات را به ويژه در 
استان هاي جنوبي برطرف كند. ضمن آنكه نبود حمايت هاي كافي 
از سوي دولت از سرمايه گذاران و بهره برداران، موجب شده كه تمايل 

زيادي براي ايجاد صنايع تبديلي و تكميلي وجود نداشته باشد. 

    انتظار بيشتري از دولت داريم
غلامحسين طباطبايي، معاون فني و اجرايي سازمان مركزي تعاون 
روستايي ايران، درباره مشكلات كشاورزان در زمينه نبود سردخانه 
و صنايع تبديلي و فراوري، مي گويد: براي نگهداري طولاني مدت 
محصولات كشــاورزي بايد صنايع تبديلي و تكميلي و تجهيزات 
نگهداري آنها در نزديكي مناطق كشاورزي ايجاد شود. وي با اشاره 
به اينكه در ســال 92، 12 ميليارد تومان اعتبــار براي اين بخش 
درنظرگرفته شد، اظهار مي كند: در مجموع حدود 70ميليارد تومان 
در 3 سال گذشته صرف ايجاد زيرساخت ها شده كه مي تواند زمان 
برداشت محصول تا مصرف آن را كنترل كند اما انتظارات بيشتري از 

دولت وجود دارد زيرا در اين بخش كمبودهاي زيادي داريم. 

    سود 16درصدي بانك ها سرمايه گذار جذب نمي كند
طباطبايي، با بيان اينكه در برخي كشــورهاي همسايه كارمزد 2 
درصدي براي تسهيلات صنايع تبديلي و تكميلي با بازپرداخت هاي 
طولاني مدت در نظــر مي گيرند، مي افزايــد: در صنايع تبديلي و 
تكميلي ما كارمزد 16 درصد با بازپرداخت 4 تا 5 ســاله داريم كه 
انگيزه زيادي را براي ســرمايه گذار ايجاد نمي كند. معاون فني و 
اجرايي سازمان مركزي تعاون روستايي ايران با تاكيد بر اينكه در 3 
سال گذشته 800 پروژه در اين راستا در شبكه زيرپوشش سازمان 
تعاون روستايي صرف ايجاد زيرساخت ها شده است، مي گويد: هنوز 
يك ريال تخصيص اعتبار در اين زمينه در سال 93 نداشته ايم. براي 
امسال حدود 16/5ميليارد تومان اعتبار براي احداث زيرساخت ها 
در نظر گرفته شده اســت و به همين ميزان هم از بانك ها اعتبار 

دريافت مي كنيم. 
معاون فني و اجرايي ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران، با 
اشــاره به اينكه بايد محصولات از زمان برداشــت تا زمان مصرف 
طوري نگهداري شــوند تا كمترين آســيب را ببينند، مي افزايد: 
شبكه زير پوشش ما تا ســال 90 اقداماتي در اين زمينه انجام داد. 

در سال 90 دولت 37 ميليارد تومان اعتبار به اين بخش اختصاص 
 داد كه با تلفيق تســهيلات بانك ها اين رقم به 80 ميليارد تومان 

رسيد.
 بودجه در سال 91 به دليل كاهش اعتبارات از 37 ميليارد تومان 
در سال 90 به 2ميليارد تومان رسيد كه با وجوه اداره شده به رقم 
4 ميليارد تومان مي رسد. طباطبايي با بيان اينكه 2/5 ميليون تن 
ظرفيت انبار غلات در كشور داريم، مي گويد: 300صنعت تبديلي و 
توليدي در سطح شبكه تعاون روستايي وجود دارند كه از 5 ميليارد 

تومان سرمايه گذاري تا شركت هاي بسته بندي كوچك در اين شبكه 
فعاليت مي كنند. 

    وام هاي بلندمدت و كم بهــره صنايع تبديلي را رونق 
مي دهند

مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار، سياست هاي 
بانك ها در قبال پرداخت تسهيلات با بهره هاي 16 تا 24درصدي 
)مضاربه( را عاملي در كمبود صنايع تبديلي و فراوري محصولات 

كشاورزي در كشــور مي داند و مي گويد: صنايع تبديلي آجيل و 
خشكبار در كشور به صورت سنتي انجام مي شود اما با سياست هاي 
دولت و بانك ها، صنايع سنتي نيز در حال از هم پاشيدن هستند.  وي 
مي افزايد: براي نمونه تا چندي پيش جزو صادركنندگان تخم كدو 
بوديم اما اكنون از تركيــه و اوكراين اين محصول را وارد مي كنيم. 
چون هزينه توليد در ايران نســبت به كشــورهاي يادشده بسيار 
بالاست و بر همين اساس قيمت ها نيز متفاوت است. توليدكنندگان 
و مصرف كنندگان ايراني بايد هم هزينه توليد بالا را بپردازند و هم 

سود دلالان و واسطه ها را. احمدي از آينده نامطلوب صنايع فراوري 
و تبديلي به ويژه آجيل و خشــكبار خبر مي دهد و اظهار مي كند: 
به دليل هزينه هاي بالا و ســنتي بودن صنايع تبديلي در آجيل و 
خشكبار، بسياري از توليدكنندگان و اعضاي اين اتحاديه در يكي دو 
سال گذشته از اين شغل دست كشيدند. دولت بايد با دادن وام هاي 
بلندمدت و كم بهره )2 تا 5درصــد( از هزينه هاي توليد بكاهد تا 
سرمايه گذاران رغبت و تمايل بيشتري به صنايع تبديلي و فراوري 

نشان دهند. 

»كسب وكار« بررسي مي كند

صنايع تبديلي بي نصيب از خوان اعتبارات
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كار و 
كارآفرین

 »كارآفريني« اين روزهــا ورد زبان 
مديران دولتي است. امروز آمار بيكاري 
دو رقمي است و آمار اشتغال جوانان و 
فارغ التحصيلان دانشگاهي از وضعيت 
كلي جامعه هم نگران كننده تر است. 
بر اساس آخرين آمار رســمي، نرخ بيكاري مردان شهرنشين 
كه در گروه 20 تا 24 ساله قرار دارند، 23/8 و آمار بيكاري زنان 
همين گروه سني 54/1 درصد اســت. در اين وضعيت موانع 
زيادي در مسير كارآفريني وجود دارد؛وقتي كه زن باشي كار 

سخت تر هم مي شود.
سيده فاطمه مقيمي، مشاور رئيس اتاق تهران در امور بانوان 
بازرگان و كارآفرين معتقد اســت بخشي از مشكلات و موانع 
كارآفريني در ايران مرد و زن نمي شناسد؛ به گفته او كمبود 
قوانين حمايتي و وجود قوانين مزاحم و دست و پاگير، عرصه 
را براي شروع كسب و كارهاي جديد تنگ مي كند. اين فعال 
اقتصادي به »كسب و كار« مي گويد: دولت آنگونه كه بايد، از 
كارآفريني حمايت نمي كند. حتي قانون بهبود مستمر فضاي 
كسب و كار  در عمل اجرايي نشده  اســت . وي مي افزايد: اگر 
قرار است از سمت اقتصادي كه 85 درصد آن دولتي است به 
سمت اقتصادي كه بخش خصوصي در آن توسعه يافته است 
حركت كنيم، بايد كارآفريني و شروع كسب و كارهاي جديد 
تسهيل شــوند. اين امر هم به تصويب قوانين راحت و حذف 
قوانين مزاحــم و بازدارنده نياز دارد. مقيمــي ادامه مي دهد: 
در وضعيتي كه حدود 50 درصد از كل جامعه و بيش از نيمي 
از فارغ التحصيلان دانشگاه ها را زنان تشكيل مي دهند، رشد 
بخش خصوصي بدون تســهيل حضور زنــان در عرصه هاي 
كارآفريني و كســب و كار ممكن نيســت. رئيس كانون زنان 
بازرگان با اشاره به افزوده شدن حدود 5 ميليون فارغ التحصيل 
جديد دانشــگاهي به بازار كار در آينده اي نزديك، مي گويد: 
بيش از نيمي از اين افراد، دختران و زنان جوان هستند. بايد 
از هم اكنون براي تسهيل زمينه هاي اشتغال و كارآفريني آنها 
برنامه ريزي كرد. اين فعال اقتصادي بيان مي كند: حمايت از 
كارآفريني و به ويژه تسهيل كارآفريني زنان حمايت از آينده 

اقتصادي كشور است. 

مشكلات تامين سرمايه
وي با اشــاره به اعتماد به نفس و ريســك پذيري پايين زنان 

مي گويد: اين مشــكلات نيز از جمله موانــع كارآفريني آنها 
محسوب مي شــود اما محدوديت هاي شــخصيتي زنان نيز 
ريشــه در ديدگاه كلي جامعه دارد. جامعه مــا هنوز به نقش 
زنان به صورت ســنتي نگاه مي كند. بعضي مشــاغل مانند 
آموزگاري يا پرستاري را براي آنها مناسب مي داند ولي نسبت 
به حضورشــان در بعضي مشاغل صنعتي و ســخت با ترديد 
مي نگرد. مقيمي مي افزايد: بيشــتر زنان سرمايه لازم را براي 
شروع و تداوم كســب و كار در اختيار ندارند چرا كه بر اساس 

 آخرين آمار بين المللي، 1 درصد از كل مالكيت جهاني  متعلق 
به زنان است. 

همچنين آنها در شرايط مشابه دســتمزد كمتري نسبت به 
مردان مي گيرند. رئيس كانون زنــان بازرگان اضافه مي كند: 
كمبود سرمايه و مالكيت باعث مي شــود زنان توانايي تامين 
ضمانتنامه هاي لازم را نداشــته باشند و به ســختي بتوانند 
از بانك هــا و مراكز اعتباري تســهيلات بگيرنــد. اين فعال 
اقتصادي ادامــه مي دهد: زنان ســابقه حضــور كمتري در 

فعاليت هاي اقتصــادي دارند. بــه همين دليــل براي حل 
مشــكلات و طي درســت مســير، نيازمند تمرين بيشتري 
هستند. شركاي اقتصادي نيز سخت تر به آنها اعتماد مي كنند. 
 اين موارد  باعث كاهش اعتماد به نفس و قدرت ريسك پذيري 

زنان مي شود. 

حركت با نقشه راه
مقيمي توانمندســازي زنــان از طريق آمــوزش را راه حلي 

براي گســترش كارآفريني آنهــا مي دانــد و مي افزايد: زنان 
بايــد كار گروهــي را بياموزنــد و از تجربيــات موفقيــت و 
شكســت ديگران اســتفاده كنند. آنها بايد پيش از شــروع 
كسب و كار خود، از مشــاوره متخصصان و فعالان اقتصادي 
بهره بگيرنــد. تهيــه نقشــه راه به معنــاي تعييــن اهداف 
و مســير رســيدن به آنها نيز ضروري اســت. وي مي گويد: 
 همچنين ما بايد به بومي ســازي تجربيات موفق كشورهاي 

ديگران بپردازيم. 

»كسبوكار«مهمترينموانعكارآفرينيزنانرابررسيميكند

شکوفایی اقتصادی با حمایت از  زنان كارآفرین 

كميسيون اجتماعي مجلس قرار بود 
در جلســه ديروز خود لايحه كاهش 
ســاعت كاري زنان را مورد بررســي 
قرار دهد اما به گفته محمداسماعيل 
ســعيدي، يكي از اعضاي كميسيون، 
اين اتفاق رخ نداد. وي به »كسب و كار« گفت: كارگروهي كه 
براي رسيدگي به ابهامات لايحه تشكيل شده است، گزارشي 
را براي ارائه به كميسيون اجتماعي آماده كرده بود اما فرصتي 

براي طرح اين لايحه به دست نيامد. 

دولت دهم لايحه كاهش ساعت كاري زنان را 27 تيرماه 92 و به 
عبارت ديگر در روزهاي پاياني عمر خود روانه مجلس كرد. در 
صورت تصويب اين لايحه ساعت كاري زناني كه همسر معلول 
يا داراي بيماري صعب العلاج و فرزند معلول يا زير 7 سال دارند، 
از 44 ساعت به 36 ساعت كاهش پيدا مي كند؛ البته حقوق آنها 
تغييري نخواهد كرد و اين زنان همان حقوق 44 ساعت كار در 

هفته را دريافت مي كنند. 
ابهاماتي كه عنوان اين طرح در جامعه ايجاد كرد و باعث شد اين 
تصور ايجاد شود كه قرار است ساعت كاري تمام زنان كاهش 
يابد، باعث شد كميســيون اجتماعي مجلس عنوان آن را به 
لايحه كاهش ساعت كاري زنان داراي شرايط خاص تغيير دهد. 
اين لايحه پشتيباني و موافقت نمايندگان زن مجلس را كسب كرده 
است اما معاون رئيس دولت يازدهم در امور زنان و خانواده نگران 
به خطر افتادن امنيت شغلي اين دسته از زنان در صورت تصويب 
اين لايحه است. به اعتقاد شهيندخت مولاوردي، با توجه به روند 
طولاني اي كه درباره لايحه كاهش ساعت كاري زنان تاكنون طي 
شده و انتظاراتي كه مطرح شدن آن در جامعه هدف ايجاد كرده 
است، مجلس بايد سريع تر به اين لايحه رسيدگي كند به ويژه آنكه 
نمي توان موارد زنان داراي شرايط خاص را ناديده گرفت؛ بيشتر 
آنها به دنبال ارتقاي مديريتي و شغلي نيستند و تنها مي خواهند 
حقوق ثابتي را دريافت كنند. تصويب اين لايحه ممكن است همين 
خواسته را با خطر مواجه كند؛ بايد شرايطي فراهم شود كه ساعت 
كار كمتر اين زنان در مقايسه با مردان به حذف آنها از بازار كار و 
استخدام ها منجر نشــود.  مولاوردي طي جلسه هايي كه با زنان 
مجلس و نمايندگان كميسيون اجتماعي داشت، كوشيد آنها را 
متقاعد كند اگر هدف حمايت از نهاد خانواده است، مردان هم در 
رابطه با همسر يا فرزند معلول، بيمار يا خردسال خود وظايفي دارند 
و وظيفه همسري و تربيت فرزند تنها بر عهده زنان نيست؛ پس چه 
بهتر كه عنوان لايحه به كاهش ساعت كاري كاركنان داراي شرايط 
خاص تغيير كند تا شامل مردان هم بشود. اما اعضاي كميسيون 
اجتماعي مجلس با اين استناد كه تعداد مردان داراي اين شرايط 
زياد نيســت و قوانين بايد شموليت بيشتري داشــته باشند، با 

پيشنهاد مولاوردي مخالفت كردند. 

امنيتي كه به خطر مي افتد
لايحه كاهش ساعت كاري زنان موافقان و مخالفان سرسختي 

دارد. نمايندگان زن مجلس اين لايحه را عاملي براي حمايت از 
نهاد خانواده و كاهش مشكلات زناني مي دانند كه در چارچوب 
خانه وظايف سنگين تري دارند اما مخالفان معتقدند تصويب 
چنين قوانيني حضور زنــان در بازار كار را با مشــكل مواجه 
مي كند و قدرت رقابت آنها را با كارجويان مرد كاهش مي دهد. 
حميد حاج اســماعيلي، كارشــناس بازار كار در اين مورد به 
»كسب و كار« مي گويد: گاهي دولت يا مجلس با هدف حمايت 
از زنان و خانواده تصميماتي مي گيرند يا برنامه هايي را مطرح 

مي كنند كه در نهايت به نفع زنان نيست. 
وي ادامه مي دهد: شــايد تصميماتي مانند افزايش مرخصي 
زايمان زنان يا كاهش ســاعت كاري آنها در بخش هاي دولتي 
قابل اجرا باشد و مشــكلي ايجاد نكند اما بخش خصوصي به 
سادگي پذيراي چنين برنامه هايي نيست.  اين كارشناس بازار 
كار مي افزايد: كارفرمــاي خصوصي از نيروي كار خود انتظار 
كارايي و بهره وري دارد. او مي خواهد اگر خانمي را استخدام 
مي كند بتواند از نيروي كار او به اندازه مردان استفاده كند. اگر 

قرار باشــد در قبال كار كمتر حقوق مساوي بپردازد، ممكن 
است از استخدام زنان منصرف شود. 

حاج اســماعيلي بيان مي كند: به ويژه در شرايط كنوني كه 
بازار كار كشور در شرايط مناســب و متعادلي نيست و تعداد 
كارجويان از ميزان فرصت هاي شــغلي بالاتر است، نبايد با 
ايجاد محدوديت هايي قدرت رقابت پذيري زنان را كاهش داد. 
هايده مسافري مقدم، عضو اتحاديه زنان كارگر ايران در اين 
مورد مي گويد: ما مخالفتي بــا حمايت از خانواده نداريم ولي 
بدون اين قانون نيز كارفرمايان به استخدام دختران مجرد يا 
زنان بدون فرزند تمايل بيشتري دارند. در صورت تصويب اين 

لايحه، استخدام زنان با موانع بيشتري مواجه مي شود. 
وي ادامــه مي دهد: تصويــب لايحه كاهش ســاعت كاري 
زنــان، امنيت شــغلي خــود ايــن زنــان را نيز بــا خطر 
مواجــه مي كنــد. بايد در خــود ايــن قانــون راهكارهاي 
 حفــظ امنيــت شــغلي و ابزارهــاي نظارتي دربــاره آن 

پيش بيني شود. 

مشوق ها كافي نيست
محمداسماعيل سعيدي، عضو كميسيون اجتماعي مجلس 
نيز از جمله كساني است كه نگران تاثير لايحه كاهش ساعت 
كاري زنان بر امنيت شــغلي زنان است. وي معتقد است: هر 
چند اين لايحه مي تواند در كاهش مشكلات اين گروه از زنان 
موثر باشد ولي ابهاماتي دارد كه باعث مي شود بعضي از اعضاي 

كميسيون نگراني هايي درباره آن داشته باشند. 
اين نماينده مجلس ادامه مي دهد: در گذشته قانون مرخصي 
زايمان باعث شد تعداد زيادي از زنان شغل يا جايگاه شغلي 
خود را از دســت بدهند. اكنون اين احتمــال وجود دارد كه 
 لايحه كاهش ســاعت كاري زنان نيز همين تاثير را به دنبال

 داشته باشد. 
سعيدي مي افزايد: بعضي قوانين شــايد در نهادهاي دولتي 
و عمومي بدون مشكل اجرا شــوند، ولي ضمانت كافي براي 
اجرا در بخش خصوصي را ندارند. بخش خصوصي به راحتي 
زير بار اجراي لايحه كاهش ســاعت كاري زنان نمي رود. اين 

امر تبعيض هايي را بين زنان شــاغل در بخش هاي دولتي و 
خصوصي ايجاد مي كند. 

وي اضافه مي كند: در اين لايحه راهكارها و ضمانت هاي لازم 
براي نظارت بر اجراي قانــون در بخش خصوصي پيش بيني 
نشده است. از ســوي ديگر اين امكان وجود دارد كه تعدادي 
از كارفرمايان اين بخش با اســتفاده از قراردادهاي زيرميزي 
 و ســفيد امضا وانمود كنند كه قانــون در بنــگاه آنها اجرا 

مي شود. 
 عضو كميســيون اجتماعي مجلس مي گويد: لايحه كاهش 
ســاعت كاري زنــان داراي شــرايط خاص، تســهيلاتي را 
پيش بيني كرده اســت كه كارفرمايان را تشويق به استخدام 
اين گروه از زنان مي كند. براي مثال مي توان به معافيت هاي 
بيمه اي اشــاره كرد. اما ميزان اين تســهيلات تشــويقي به 
اندازه اي نيســت كه بتوان آنها را ضمانتي بــر اجراي دقيق 
 قانون دانســت و تصــور كرد امنيت شــغلي زنــان با خطر

 مواجه نمي شود. 

»كسبوكار«ازنگرانيهادربارهلايحهكاهشساعتكاريزنانگزارشميدهد

كاهش قدرت رقابت زنان در بخش خصوصي 
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موقعيت جغرافيايي ويژه و اســتراتژيك 
ايران براي قرارگرفتن در مســير حمل 
ونقل چندوجهي و برخورداري از امتيازات 
اقتصادي اين روش مــدرن حمل و نقل 
كم نظير است. امنيت مسير ايران براي عبور 
كالا نيز بر اين اهميت حمل و نقل چند وجهي مي افزايد اما كارشناسان 
معتقدند مشكلات و ضعف هاي مديريتي، مقرراتي و كمبود منابع و 

امكانات مانع بهره برداري مناسب از اين مزيت شده است. 

منظور از حمل و نقل چند وجهي انتقال كالا از كشوري به كشور 
ديگر حداقل با دو شيوه حمل و تحت قرارداد و مسئوليت واحد 
است. شــبكه هاي حمل و نقل وظيفه رساندن كالا و خدمات 
نهايي و نيز نهاده هاي مورد نياز توليد از مبادي عرضه به مصرف 
كنندگان و تقاضــا كنندگان را بر عهده دارنــد و اجزاي نظام 

پشتيباني بازرگاني هستند. 

 پيوستگي پويايي اقتصاد به صنعت حمل و نقل 
پيام زفرقندي، كارشناس حمل و نقل با تاكيد بر اهميت حمل و نقل 
چند وجهي در توسعه اقتصادي كشورها به »كسب و كار«مي گويد: 
صرف نظر از طرح و نوشته هاي روي بســته كالاها درباره قيمت، 
كيفيت، وزن و احتمالا محتويات آنكه معمولا بيشــترين توجه 
شــهروندان را در زمان خريد به خود جلب مي كنند ممكن است 
مشتريان حتي لحظه اي به اين فكر نكنند كه كالايي كه در حال 
انتخاب آن هستند از چه مســيري، با چه نوع وسيله اي، طي چه 
مدتي و با صرف چه هزينه اي در قفسه فروشگاه به انتظار خريد چيده 
شده است در حالي كه اين كالاها با تركيبي از انواع روش هاي حمل و 
نقل به دست مصرف كننده مي رسد. وي ادامه مي دهد: پيشرفت هاي 
علمي و فني كه در چند دهه اخيــر در زمينه حمل ونقل صورت 
گرفته باعث شــده تا حجم مبادلات تجاري بين كشورها روز به 
روز افزايش يابد. در اين ميان كشورهايي كه از اينگونه پيشرفت ها 
بيشترين استفاده را برده اند، توانسته اند به توسعه پايدار نائل آيند و 
بالعكس كشورهايي كه از داشتن شبكه هاي كارآمد حمل و نقل 

محروم مانده اند از اقتصاد پويايي برخوردار نيستند. 

امكان كم نظير ايران براي توسعه تمام روش هاي 
حمل و نقل تركيبي

اين كارشــناس حمل و نقل مي افزايد: از مزايــاي حمل و نقل 

تركيبي ايجاد هماهنگي، ســرعت، نظم و كاهش هزينه حمل 
است. از طرفي صاحبان كالا در صورت بروز خسارت مي توانند 
عليه متصدي حمل چند وجهي اقامه دعوي نموده و از مراجعه به 
موسسات حمل كننده مختلف، اجتناب كنند. به گفته زفرقندي 
بر اساس شــرايط اقليمي و نيز امكانات زيرساختي مي توان از 
مجموعه اي از رويه هاي حمل در قالب يك مجموعه حمل و نقل 
چندوجهي بهره برد. از جمله تركيبات ياد شده مي توان به حمل 
و نقل تركيبي خشكي – دريا – خشــكي، راه آهن – هوا – راه 
آهن، دريا – هوا – دريا – ريل، جاده – رودخانه – دريا و. . . اشاره 
كرد كه هر يك از مزايا و نيز شــرايط بهره برداري خاص خود 
برخوردار است. اين كارشناس حمل و نقل با بيان اينكه در ايران 
به دليل ويژگي هاي جغرافيايي امكان بهــره بردن از تمام اين 
روش هاي تركيبي وجود دارد، اظهار مي كند: ايران با وجود واقع 
شدن در مسير كريدورهاي بين المللي از جمله نوستراك، آلتيد 
و تراسيكا و نيز داشتن موقعيت استراتژيك در منطقه سهم قابل 
قبولي را از كيك بزرگ تجارت جهاني نبرده است. انجام اقداماتي 
چون، افزايش ســهم ناوگان تجــاري در بازارهاي منطقه اي و 
بين المللي، ايجاد هماهنگي بيــن ارگان هاي داخلي مرتبط با 
حمل و نقل دريايي، تشويق ســرمايه گذاران به سرمايه گذاري 
در بخش حمل و نقل ريلي، ارتقا و بهبود آموزش هاي تخصصي 
دريايي، بندري و لجستيكي و سرمايه گذاري هدفمند در حمل 
و نقل تركيبي از مواردي هستند كه مي توانند در افزايش سهم 

ايران از تجارت بين المللي موثر واقع شوند. 

مزاياي ترانزيتي حمل و نقل تركيبي 
دكتر شهريار افندي زاده، كارشــناس حمل و نقل نيز با اشاره  
به مزايــاي ترانزيتــي حمل و نقــل چند وجهــي در ايران به 
»كســب و كار« مي گويد: ايران از جمله كشــورهايي است كه 
به لحاظ قرار گرفتن در موقعيت جغرافيايي بســيار مناســب 
 از مزاياي ترانزيتي خوبي بهره مند بوده و با گســترش شــبكه 
حمل و نقل و ارتباط مطمئن و كارآمــد مي تواند از مزايايي در 
راستاي افزايش درآمدهاي ارزي و ارتقاي موقعيت استراتژيك 
خود در منطقه به نحو مطلوب اســتفاده كند. در جنوب ايران 
خليج فارس قرار دارد كه كشــورهاي عمده توليدكننده نفت 
جهان را در خود جاي داده است. در شمال ايران نيز درياي خزر 
قرار دارد كه بهترين پل ارتباطي ميان كشورهاي ايران، روسيه، 
قزاقستان، تركمنستان و آذربايجان است و مي تواند نقش مهمي 

در تجارت ميان اين كشورها ايفا كند. در شرق و غرب كشور نيز 
كشورهاي مهم و پرجمعيتي هستند كه  دارای بازارهاي توليد 
و مصرف بزرگ و نيازمند به انواع روش هاي حمل و نقل به شمار 
مي روند. با تمام اين مزايا متاســفانه براي توســعه حمل و نقل 
چندوجهي در كشور ما نقشه راهي تعريف نشده و شركت هاي 
بزرگي كه توانايي سرمايه گذاري و راهبري حمل و نقل تركيبي 

را داشته باشند هنوز در كشور ما پا نگرفته اند. 

حمايت ارگان هاي زيربط از بخش خصوصي براي 
سرمايه گذاري 

اين كارشــناس حمــل و نقل بــا بيــان اينكه توســعه بنادر 
خشــك بــا بــه كار گرفتــن زيرســاخت هاي حمــل و نقل 
چندوجهي نقش بســزايي در رشــد اقتصادي كشــور خواهد 
داشــت، مي افزايد: سيســتم هاي حمل و نقلي بايــد به بنادر 
خشــك كــه از نظر مكانــي بــه بازارهــاي توليــد و مصرف 

 نزديك تــر هســتند متصل شــوند. براي توســعه ايــن مدل 
حمل و نقل نيازمند ســرمايه گذاري بخش خصوصي هســتيم 
و علاوه بــر اين ارگان هايي كــه با حمل و نقــل چندوجهي در 
ارتباط هستند نظير سازمان راهداري، ســازمان بنادر، گمرك 
و راه آهن نيــز بايد با هماهنگــي هم بــه اركان حمايت كننده 
 از بخــش خصوصــي در توســعه حمــل و نقل چنــد وجهي 

تبديل شوند. 

»كسبوكار«ازچالشهايتوسعهحملونقلتركيبيگزارشميدهد

نقشه راه؛ گمشده حمل و نقل  چند وجهی

راه و 
شهرسازي

شما هم ممكن است بارها با اين تصوير 
روبه رو شده باشــيد. تصوير آدم هايي 
كه گربه هاي داخل خيابان را آگاهانه 
آزار مي دهنــد و از ايــن كار عذابي 
احســاس نمي كنند. انگار نه انگار كه 
اين موجودات خلق شده اند تا جزئي از طبيعت باشند. در اين 
ميان كساني هستند كه گربه هاي خياباني را جمع مي كنند و 
از آنها براي هميشه يا مدتي نگهداري مي كنند. گاهي كسي 
پيدا مي شود و با قيمتی پايين آنها را مي خرد و گاهي خودشان 
با پاي خودشــان فرار مي كنند. مي گويند كساني كه اين كار 
را مي كنند آدم هاي تنهايي هستند اما بايد داستان را از زبان 

خودشان شنيد. 

وارد خانه شان كه مي شــوي گربه هاي قهوه اي، خاكستري، 
مشكي و سفيد از سر و كولت بالا مي روند و بازي مي كنند. زن 
ميانسال در گوشه اي از خانه نشسته و با گربه ها بازي مي كند. 
گربه هايي كه در خانه 90 متري براي خودشان مي چرخند و 
بازي مي كنند. گاهي براي هم چنگ و دندان نشان مي دهند 
و گاهي همديگر را نوازش مي كنند. خانه اســباب و وســايل 
چنداني ندارد و گويا براي نگهداري از همين گربه ها استفاده 
مي شود. زن با صداي بلند قربان صدقه تك تك شان مي رود و با 
اسم صدايشان مي زند.  لوسي از همه كوچك تر است و خودش 
را لوس مي كند و به آغوش زن مي رود. گاهي سروصدايشــان 
زن و مرد را كلافه مي كند اما سعي مي كنند اوضاع را كنترل 
كنند. مرد چندان دل خوشــي از اين ماجرا ندارد ولي انگار با 
اين وضعيت كنار آمده اســت. زن مي گويد: من مدت هاست 
كه گربه هاي خياباني را به خانه مــي آورم و از آنها نگهداري 
مي كنم. هر هفتــه يكي مي آيد و آنها را حمام مي كند. پســر 
و دخترم مدت هاست كه خارج از كشــور زندگي مي كنند و 
كمتر به ديدن ما مي آيند. من و شوهرم براي اين گربه ها غذا 
تهيه مي كنيم و در كنار آنها سرگرم هستيم. اين نوع زندگي 
ما باعث شده كه خيلي از دوستان و آشنايان با ما قطع ارتباط 
كنند. فقط به همين دليل كــه در خانه مان به روي گربه هاي 
خياباني باز اســت. به هر حال اين گربه ها هم جزئي از زندگي 
ما هســتند. گاهي اينجا زاد ولد مي كننــد و بعد مي گذارند 
و مي رونــد. آن وقت گربه هاي ديگري مي آيند و جايشــان را 
مي گيرند. زن مي پرســد: چه ايرادي دارد به جاي پول دادن 
و خريدن حيــوان وارداتي يــك حيوان بدبخت و گرســنه 
خياباني را نگهداري كنيم؟ اين گربه هاي بدبخت هم سهمي 
 از زندگي و اين شــهر دارند و خدا آنها را براي شكنجه شدن 

نيافريده است. 

    گربه ها برايمان آسايش نگذاشته اند
اينجا خانه زن و شــوهر جواني در خيابان ميرزاي شــيرازي 
اســت. همســايه ها مي گويند صاحبان اين خانه از گربه هاي 
خياباني مراقبت مي كنند. انگار دل خوشــي از همسايه شان 

ندارند. يكي از سروصداي نيمه شب گربه ها مي نالد و ديگري 
از موي گربه هايي كه مجبور اســت هــر روز در راه پله ببيند. 
مي گويــد: اعتقادات ما اجــازه رفت وآمد چنيــن گربه هايي 
را در محل مســكوني نمي دهــد. ممكن اســت اعضاي اين 
خانواده از طريق اين گربه ها بيمار شــوند و بــه ما هم انتقال 
دهند. زن و شوهر در جوابشان مي گويند كه گربه ها را پيش 
دامپزشك برده اند و واكســن زده اند و احتمال انتقال بيماري 
وجود ندارد. زن و شــوهر جــوان اضافه مي كننــد بارها آزار 
و اذيت همســايه ها را هنــگام رفت و آمد گربه هــا در راه پله 
 ديده اند و تذكر داده اند، اما هر بار قضيه با دعوا و داد و بيداد به 

پايان رسيده است. 

   عقيم سازي گربه هاي خياباني قبل از نگهداري
مجتبــي شــاه ملكي، فعــال حمايــت از حقــوق حيوانات 
درباره عقيم ســازي گربه هــاي خياباني و نگهــداري از آنها 
بــه »كســب و كار« مي گويــد: خانواده هايــي هســتند كه 
گربه هــاي خياباني را قبــل از نگهداري با هزينه خودشــان 
عقيم ســازي مي كنند. اما تعدادشــان زياد نيســت. هزينه 
 عقيم ســازي گربه ها چيزي حدود 300 تــا350 هزار تومان

 است. 
در واقع اين كار به نفع گربه هاســت. آن هم در فرهنگ ما كه 
آزار و اذيت كــردن گربه ها طبيعي اســت. گربه ها هم مانند 
انسان ها حس لامسه دارند و درد را تشخيص مي دهند. گرسنه 
مي شوند و در سرماي هوا مي ميرند.  اي كاش در كنار فعاليت 
كمپين هاي حمايت از حقوق حيوانات مردم هم نسبت به اين 
موضوع احساس مسئوليت كنند. وقتي صداي گربه اي از داخل 
خيابان يا كوچه مي آيد و ما را عصباني مي كند به جاي ناسزا 
گفتن بايد به دنبال علت بگرديم شايد گربه اي در فضايي گير 
 افتاده باشد. حتي اگر مي توانيم آتش نشــاني را خبر كنيم تا 

موضوع را حل كند. 

  حيوانات هم حق حيات دارند
دكتر پيام محبي، رئيس بيمارستان دامپزشكي تهران درباره 
انگيزه كمك كردن آدم ها به موجوداتي مانند گربه ها مي گويد: 
آدم هايي هستند كه از آزار موجودات زنده آزار مي بينند. اين 
افراد اغلب اهدافشان از ســر مهرباني است. اينكه مي خواهند 
به موجودات زنده اي كه در اطرافشــان هستند كمك كنند. 
به عقيده آنها وجــود چنين موجوداتــي را نمي توان ناديده 
گرفت. اين موجودات به نوعي در كنار مــا زندگي مي كنند، 
پس نياز به كمــك دارند. اما آنچه مهم اســت اينكه نبايد در 
كمك كردن و توجه بــه اين حيوانات زيــاده روي كرد چون 
وقتي توجه به اين موجودات بيشتر شود زاد و ولدشان هم زياد 
مي شود، آنوقت هر روز شاهد از بين رفتن گربه هاي بيشتري 
هســتيم. گربه هايي كه در خيابان ها تصادف مي كنند يا در 
سطل آشــغال ها به دنبال غذا مي گردند. در كنار اينها تعداد 
آدم هاي گربه آزار هم بيشتر مي شــود. البته نگهداري از اين 

 گربه ها تا وقتي كه بــه صورت ناهنجاري درنيامده آســيب 
زننده نيست. 

مردها و زنان پير يا ميانسالي هستند كه وضعيت مالي خوبي 
دارند و بخش زيادي از دارايي شان را به نگهداري اين گربه ها 
اختصــاص داده اند. نمي توان گفت كه اين خوب اســت يا بد 
اما اگر با ايــن رويكرد به قضيه نگاه كنيم كــه بايد به نوعي با 
موجودات اطرافمان مهربان برخورد كنيــم، مي تواند خوب 

باشد. 
داستان نگهداري از گربه هاي خياباني به تازگي وارد فرهنگ ما 
نشده و از گذشته وجود داشته است. صاحبان خانه هاي ويلايي 
گربه هايي كه در اطراف خانه يا حياط شــان بودند را دوست 

داشــتند و تا وقتي كه در كنارشــان زندگي مي كردند از آنها 
نگهداري مي كردند. اما با زياد شدن جمعيت و كوچك شدن 
خانه ها حضور اين گربه ها در كنار خانواده ها به نوعي پررنگ تر 
و ارتباط شان نزديك تر شده است. شايد خيلي از آدم ها باشند 
به جاي اينكه پول فراواني براي خريد گربه هاي خانگي بدهند 
همين گربه هاي خياباني را به خانه بياورند تا در كنارشان باشد. 
ما بايد قبول داشته باشــيم حيواناتي كه در شهر ما و كنار ما 
هستند حق زندگي كردن دارند. متاســفانه وقتي در خيابان 
راه مي رويم حيوانــات از حضور ما مي ترســند، گربه ها فرار 
مي كننــد و پرنده ها پــرواز مي كنند چون از انســان ها آزار 
ديده اند. متاســفانه ما به خودمان اجازه مي دهيم با حيوانات 

به دليل حيوان بودنشان هر برخوردي داشــته باشيم. بارها 
بعد از عكسبرداري در شــكم گربه هاي خياباني ساچمه هاي 
تفنگ بادي ديده ايم. اين نشــان مي دهد وقتــي خانواده اي 
براي بچه اش تفنگ بــادي مي خرد به او آمــوزش نمي دهد 
كه نبايد موجــودات زنده اي كه در كنــارش زندگي مي كند 
را هدف قرار دهد. داســتان ســنگ اندازي به گربه ها هم به 
همين ترتيب اســت. اگر همين قضيه را بــه آدم هاي جامعه 
هم تعميم دهيم به همين شــكل اســت. ما بايد حضور انواع 
آدم ها با روحيات و سبك زندگي هاي مختلف را در اطرافمان 
 بپذيريم چون به هر حال آنها هم مثل ما انسان ها داراي حق 

حيات هستند. 

گزارش»كسبوكار«ازسبکجديدزندگيسالمندانباگربههايخياباني

گربه هاي آوازه خوان  بي صدا مي ميرند
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

لستر وندرمننامه به سردبير
در ســال 1947، يك روز صبح »لســتر 
وندرمن« مثل هميشــه بــه محل كارش 
رفت اما وقتي به آنجا رسيد نامه اخراجش 

را روي ميز ديد. 
لســتر بدون هيچ دليلــي از كار خود در 
يكي از شــركت هاي تبليغاتــي نيويورك 
 اخراج شــده بود اما لســتر جــوان، اصلا

 ناراحت نشد.
 او مي دانســت مي تواند خيلي چيزها را از 
ماكس ساكهايم، رئيس شــركت بياموزد 
 و البتــه مي خواســت كــه ايــن آموزش 

ادامه پيدا كند.
 با خــودش گفت: »مــن اگر بخوام ســر 
كلاســي برم كه اســتادي مثل ساكهايم 
داشــته باشــه، بايد هزاران دلار پول بدم. 
تا الان داشــتم ازش پول هــم مي گرفتم؛ 
حالا من به جاي آموزش بــراي او مجاني 
 كار مي كنــم و بي حســاب مي شــيم.«
 صبــح روز بعد لســتر ســر وقت پشــت 
ميــزش نشســت و كارش را بــدون 
 مــزد و حقــوق مثــل روزهــاي ديگــر

 انجام داد. 
ســاكهايم هــم تا يك مــاه هيــچ كاري 
بــه كارش نداشــت. گاهــي وقت هــا 
 بــه خــودش مي گفــت: »ايــن پســره 
ديوونــه اســت. معلوم نيســت چــرا باز 
ســر كار مياد. نكنه مي خواد بعدا ســراغ 
دادگاه بــره و بگــه مــن كارم را انجــام 
دادم و پولــم را مي خــوام؟« امــا لســتر 
 بــدون هيــچ چشم داشــتي كارش را 

انجام مي داد. 
ماه دوم كه تمام شد، ســاكهايم مطمئن 
شد لستر قصد و غرضي ندارد و واقعا دارد 
صادقانــه كار مي كند. بنابراين ســرانجام 
روزي بــه ســراغ لســتر رفــت و گفت: 
 »خيلي خوب لســتر. مــن باختــم و تو
 برنده شــدي.تا امــروز كه سال هاســت 
مشــغول بــه كار هســتم، هيچ كســي 
 را نديده بودم كه شــغلي را بيــش از پول

 بخواهد.«

چهره هاي كسب و كار حرفه ای ها

هر فردي در زندگي حرفه اي و شخصي با شكست و 
ناكامي هاي متعددي روبه رو مي شود. 

لحظات سخت شكست، درســت در اوج موفقيت 
به سراغ آدم مي آيند. در لحظات اول با هجوم افكار 
مواجه مي شويم. اينكه چه شد؟ چرا اينگونه شد؟ حالا 
چه كنم؟ تكليف آن همه انرژي، زمان و هزينه صرف 
شده، چه مي شود؟ مهم تر از همه اينكه آيا من مي توانم 
دوباره سر پا بايستم؟ تمام اين سوالات به بحراني تر 
شــدن اوضاع كمك مي كنند. ناگهان فرد به جايي 
مي رسد كه خود را در آخر زندگي حرفه اي مي بيند. 

تاثير اين شكست، به زودي نمود خود را در زندگي 
شــخصي و عاطفي فرد نيز نشان مي دهد. شكست 
مديريت نشــده، بــه زودي زمينه شكســت هاي 

پيش بيني نشده بعدي را فراهم مي كند. 
مهم ترين بخش هر شكست، مديريت لحظات نخست 
آن است. يك دوره گذار از بحران كه اگر فرد بتواند 
خود را به سلامت از آن عبور دهد، به راحتي مي تواند با 
شناسايي و ترميم نقاط ضعف و دلايل شكست خود، 
دوباره از نو شــروع كند. فرد هر لحظه به خاطرات و 
دلايل موفقيت و شكست رجوع مي كند تا شايد راهي 
براي ترميم مشكل پيدا كند و هر بار سرخورده تر از 
قبل، نسبت به آينده بدبين و نااميد مي شود. همين 
چند روز پيش بود كه با بزرگ ترين فاجعه زندگيم 
 مواجه شــدم. زندگي تحصيلي و حرفه اي كه بعد از

 يك سال برنامه ريزي و تلاش، در آستانه شروعش 
بودم به دليل محدوديتي كه متوجه آن نشده بودم، 

با بن بست روبه رو شد. در نخستين لحظات مواجهه 
با حقيقت شكست، با شوك سنگيني مواجه شدم. 

درست پس از درك ماهيت شكست با انبوهي از چراها 
روبه رو شدم؛ چرا هيچ يك از افرادي كه از آنها مشاوره 
گرفتم، در اين مورد به من تذكر ندادند؟ چرا هيچ جا 

اطلاعيه مكتوبي در اين باره اعلام نشده بود؟
مسلما به نخستين نتيجه اي كه رســيدم، اين بود 
كه اين پايان راه اســت و همه چيز تمام شده است. 
حتي فكر شروع دوباره نيز سخت بود. به اين نتيجه 
رسيدم كه راهم را عوض كنم اما به مرور و با گذر از 
دوره بحران، تصوير آينده روزبه روز در حال شــفاف 

شدن است. 

كنترل شكست

امروزه در اكثر شركت ها و سازمان ها روسا از ديدگاه و رفتار كارمندان خود 
راضي نيستند. روسا  دل شان مي خواهد كارمندان مثل آنها به كار بنگرند. 
كارشان را متعلق به خودشان بدانند. هركاري كه انجام مي دهند، از روي 
عشق باشد و درواقع مانند يك رئيس به كارشان نگاه كنند اما اين مشكل 
عمومي را فقط عده اندكي مي توانند حل كنند. با ما همراه باشيد تا چند 

راه حل عملي و عالي بياموزيد. 
اگــر شــفافيت براي تــان اهميــت دارد، مي توانيــد از روز اول آن 
را بــه يكــي از ارزش هــاي اصلــي خــود بــدل كنيــد. ارزش هاي 
شــما نبايد تنهــا روي ديــوار قــرار بگيرند؛ شــما بايد بــا ارزش هاي 
 خــود زندگــي كنيــد و تصميمــات شــركت را بــا در نظــر گرفتن

 آنها بگيريد. 
در ادامه ۵ راه پيشنهادي براي خلق و نهادينه سازي فرهنگ شفافيت در 

كسب وكار را از نظر خواهيد گذراند. 

۱- كساني را استخدام كنيد كه به آنها اعتماد داريد
برخي شركت ها گرفتار خصوصي نگهداشتن مســائل مي شوند كه اين 
مي تواند به بي اعتمادي ميان اعضاي تيم بينجامد. در عوض كســاني را 
استخدام كنيد كه به شكل غريزي مي توانيد به آنها اعتماد كنيد تا بتوانيد 

با توانمند كردن شان براي تفكر مورد نظر، احساس راحتي داشته باشيد. 
با اينكه مســاوات مي تواند به عنوان مزيتي مالي براي موفقيت 
محسوب شود، مالكان كسب وكار ها اغلب براي ساختن چيزي از 
هيچ، سخت نيازمند مسئوليت و اختيار هستند و نبايد در اين 
مسير به واسطه عدم بهره مندي از اطلاعات مسيرشان سد شود. 

۲- در جلسات مثل
 يك رئيس بي پرده صحبت كنيد

تلاش كنيد در جلسات تان 
همــه از »چرا« هــاي لازم 
اطلاع داشته باشند. جزئيات 
رشــد، امور مالي، ساختار 

استخدامي، اولويت ها 
و برنامه هاي آينده 
را در جلسات خود 
به اشتراك بگذاريد. 

برگزاري جلسات »هرچه 
مي خواهــي، بپرس« يك 

يا دو بــار در مــاه نيز 
مي تواند ياري رسان 

باشــد. در اين 

جلسات هر يك از اعضاي تيم مي تواند براي پرسيدن سوالات خود به شما 
مراجعه كند. 

اگر براي مستند ســازي و پاسخگويي در قبال اشــتباهات خود به همان 
اندازه اي كه براي جشن گرفتن پيروزي هاي خود عجله مي كنيد سرعت 
به خرج دهيد، هم تيمي هاي تان مي توانند از تجربيات شما درس بگيرند. 

بخش بازاريابي مي تواند كمپين هاي بهتري ساماندهي كند، بخش فروش 
مي تواند مشتريان راغب پرورش دهد، مهندسان مي توانند سيستم هاي 
مقياس پذير بيشــتري خلق كنند و تيم هاي امور مشــتريان مي توانند 
حساسيت هاي مشتريان را بهتر منعكس كنند. بدين ترتيب همه برنده 

خواهند بود. 

۳- با مشتريان صداقت داشته باشيد
شفافيت داشتن به سمت بيرون سازمان شما نيز جريان خواهد داشت؛ به 
ويژه براي مشتريان. استراتژي هاي شفاف بازاريابي و فروش بخش مهمي 
از اين شفافيت هستند. براي مثال هزينه هاي تان را از مشتريان خود مخفي 
نكنيد. حتي مي توانيد ابزاري براي قيمت گذاري روي وب سايت خود ايجاد 
كنيد كه مشتريان با استفاده از آن بتوانند بفهمند خدمات شما دقيقا چقدر 

براي كسب وكارشان هزينه بر خواهد بود. به علاوه، وقتي محصول شما به 
درد مشتري خاصی  نمي خورد، ارائه دهنده ديگري را به او معرفي كنيد. 
با شفافيت و صداقت مطمئن باشــيد در بلندمدت مشتريان راضي تري 

خواهيد داشت. 

۴- به دنبال بازخورد باشيد و آنها را فاش كنيد
يكي از بهترين راه ها براي بهبود اين است كه بازخوردهاي اعضاي تيم خود 
را جويا شويد. براي اين كار مثلا مي توانيد هر چند وقت يك بار براي ارزيابي 
مشاركت، رهبري، همسويي و پيشرفت و توسعه، نظرسنجي برگزار كنيد. 
براي تشويق افراد به ارائه بازخور دهاي بي پرده و صادقانه، نظرسنجي هاي خود 
را بي نام انجام دهيد اما به هر صورت، نتايج آن را با همه به اشتراك بگذاريد. 
علاوه بر اين، در ميان گذاشتن نظرات شخصي اعضا با رهبر تيم و بالعكس به 
يادگيري اعضا و رشد آنها كمك مي كند و باعث مي شود هم تيمي هاي بهتري 
 براي يكديگر باشند. اين براي خلق و حفظ فرهنگي اصيل در شركت مفيد

 واقع مي شود. 

۵- نشان دهيد مثل يك رئيس پاي حرف هاي تان مي ايستيد
گاهي اوقات شفافيت داشتن آسان نيست اما كار درست همين است. رئيس بايد 
هر بار اشتباهات خود را بپذيرد و مسئوليت آنها را به گردن بگيرد. اين بخشي 
از مســئوليت پذيري ما در قبال يكديگر 
اســت كه به همه ما كمك مي كند بهتر 
شويم. هيچ كس كامل نيست. به همين 
ترتيب لازم است درباره حوزه هايي كه 
دوســت داريم در آنها بهبود حاصل 
شود ، صحبت كنيم؛ چه دروني و چه 
بيروني. يكي از مهم ترين جنبه هاي 
راه اندازي يك كسب وكار اين است كه 
هويت خود به عنوان يك شركت را درك 
كنيد. ايجاد فرهنگ شفافيت مي تواند 
براي ماموريت شما حياتي باشد 
و به ايجاد حــس اعتماد و 
دوستي كمك كند. خود 
اين نيــز در نهايت براي 
شما، تيم تان و مشترياني كه به آنها 
خدمت رساني مي كنيد، مفيد 

خواهد بود. 
منبع: بيزينس 
اينسايدر 
ترجمه: بازده

احتمالا تا به حال آدم هايي كه با خودشــان حرف 
مي زنند را ديده ايد و با خودتان فكر كرده ايد كه چقدر 
عجيب و غريب هستند، اينطور نيست؟ خوب ديگر 
راجع به آنها اينطور فكر نكنيد و به خودتان بگوييد 
آدم هايي كه با خودشــان صحبــت مي كنند واقعا 
آدم هايي بااستعداد و باهوش هستند. در اين نوشتار 

با ما همراه باشيد تا به شما بگوييم چرا اينطور است.

آنها افكارشــان را بهتر ســازماندهي 
مي كنند 

درست است. آدم هايي كه با خودشان حرف مي زنند، در 
سازماندهي افكارشان و پردازش بيش از يك فكر در آن 
واحد، بهتر عمل مي كنند. آنها افكارشان را دائما با صداي 
بلند بيان مي كنند، به اين اميد كه بتوانند تسلط بيشتري 
روي آنها داشته باشند. در نتيجه ذهن منظم تري دارند. 

آنها حافظه بهتري دارند
آدم هايي كه با خودشــان حرف مي زنند، احتمالا 
 در مقايســه با كســاني كه بــا خودشــان حرف

در  و  دارنــد  بهتــري  حافظــه  نمي زننــد، 
عمــل  بهتــر  موضوعــات  يــادآوردن  بــه 
 مي كننــد. ايــن روش، افــكار درون ذهــن را

 تقويت مي كند. 

مغز آنها كارآمدتر است 
برخي مطالعات نشان داده اند كه حرف زدن با خودتان 
كمك مي كند بتوانيد سريع و منظم فكر كنيد. آنها 
پي برده اند كه وقتي آدم ها در فروشگاه با خودشان 
صحبت مي كنند، آنچه لازم دارند را سريع تر از كساني 

كه با خودشان حرف نمي زنند، پيدا مي كنند. 
منبع: هاير پرسپكتيو

نکته
آدم هايي كه با خودشان حرف مي زنند باهوش هستند يا ديوانه؟

۵ روش كه كارمندان عــــــــاشـــق كارشان شوند

سازمان هاي سفيد و سياه
به ويــژه  و  ســازمان ها  در  چــرا 
ســازمان هاي بــزرگ، با پديــده عدم 
يكنواختــي در سياســت هاي منابع 
انســاني مواجه مي شــويم؟ منظورم 
بيشتر يكســان نبودن شــرايط كاري 
 در ادارات و واحدهــاي مختلــف 

است. 
به اين مثال ها توجه كنيد: در يك واحد، 
همه بي وقفه مي دوند و در واحــدي ديگر پرچم آرامش و پرداختن به زندگي 
بهتر، افراشته شده اســت. در يك واحد كسي مجالي براي يك تماس و تلفن 
شخصي ندارد و در واحدي ديگر امور منزل از راه دور هدايت مي شود و علاوه بر 
آن انواع معاملات و ساختمان سازي و... تلفني انجام مي شود. در يك واحد در 
اثر كار زياد با عارضه فرسودگي جسمي كاركنان مواجه مي شويد و در واحدي 
ديگر كاركنان با بهره گيري از تسهيلات ورزشي سازمان، بيش از ورزشكاران 

حرفه اي به پرورش عضلات و اندام هاي خود مي رسند. 
دريــك واحــد غالبــا افــراد فرصتــي بــراي خــوردن ناهــار پيــدا 
 نمي كننــد و در واحــد ديگــر از ســاعت 11 تا 14كســي در دســترس

 نيست. 
در يك واحــد افراد مشــغول ســامان دادن بــه معامــلات و بهره برداري 
از كارگاه هاي شــخصي خــود هســتند و در واحــدي ديگــر همان ها به 
 عنوان افــراد باهــوش و توانمند به رخ كاركنان ســاعي و متعهد كشــيده

 مي شوند. 
در يك واحد سفارش هاي كاري تا پنج سال هم انجام نمي شود و هيچ اتفاقي 
براي افراد بي مسئوليت و گستاخ رخ نمي دهد، در واحدي ديگر به دليل تاخير 

كمتر از يك ساعت در تحويل كار، فرد اخراج مي شود. تكرار مي كنم؛ 
به راســتي چرا در ســازمان ها و به ويــژه ســازمان هاي بزرگ، بــا پديده 
 عدم يكنواختــي در سياســت هاي منابــع انســاني مواجه مي شــويم؟ و

 يك چراي پنهاني؛ آيا كســي مي داند كه اين ســازمان هاي مريض، چگونه 
 تا به حال زنــده مانده اند و ســر از گورســتان قاتلان اســتعدادها و عدالت

 درنياورده اند؟

يادداشت مدير

و چنين گفت كاتلر
كتــاب »و چنيــن گفــت كاتلــر« در واقــع چكيــده تجــارب، نظرات 
 تخصصــي و كارشناســي نابغــه علــم بازاريابــي، فيليــپ كاتلــر

 است.  
چارچــوب ايــن كتــاب به صــورت ســوال مطــرح شــده اســت و 
 جواب هــاي مشــخص كاتلــر را در تمــام زمينه هــاي بازاريابــي

 دربــر مي گيــرد. ايــن ســوالات از بين هــزاران پرسشــي اســتخراج 
شــده اند كه در طي ســاليان از ســوي مشــتريان، مديران، دانشجويان، 
كاتلــر  از  ســمينارها  در  شــركت كنندگان  و   روزنامه نــگاران 

پرسيده شده اند. 

معرفي كتاب

6 راه كه ما هم تبديل به يك بيل گيتس شويم
۱. مسير اشتباه را تشخيص و آن را 

تغيير بده
در ســال 197۳ بيل گيتس وارد دانشــگاه 
هاروارد شد. با وجود اينكه رشته اوليه او براي 
تحصيل در اين دانشــگاه حقوق بود، بعد از 
گذشت مدت كوتاهي رشته خود را تغيير داد 
و رشته علوم رياضي و كامپيوتر را انتخاب كرد. 

۲. اعتماد به نفس داشته باش و جسارت به خرج بده
دو سال بعد از ورود به هاروارد، بيل گيتس ترك تحصيل مي كند تا مايكروسافت 
را به همراه پاول آلن تاسيس كند. از آنجايي كه او هيچ گاه موفق نشد تحصيلات 
تكميلي خود را به پايان برساند، دانشگاه هاروارد در سال ۲۰۰7 دكتراي افتخاري 

را به بيل گيتس اهدا كرد. 
۳. اصول موفقيت را فقط در مدرسه نمي آموزند

گيتــس طــي ســخنراني در يكــي از دبيرســتان هاي آمريكا خطــاب به 
دانش آمــوزان گفت كــه در دبيرســتان خيلي چيزهــا را بــه دانش آموزان 
 نمي آموزنــد. او از 7 اصــل بــراي موفقيــت نــام مي بــرد كه نخســتين و

 مهم ترين شان اين نكته است: »در زندگي همه چيز عادلانه نيست و بهتر است با 
اين حقيقت كنار بياييد.«

۴. رك باش اما نه بي ادب
گيتس زماني كه در مايكروسافت كار مي كرد به سبب زبان نيش دار و پر از طعنه اش 
شهرت داشت و لحن كلام او در جلسه ها و ايميل هايش معمولا همين گونه بود 
اما مخاطب مستقيم او افراد نبودند. يكي از اشــخاصي كه با گيتس كار كرده ، 
 مي گويد: »گيتس شايد عصباني به نظر مي رسيد اما هيچ گاه نديدم كه با فردي بد 

صحبت كند.«
۵. از خودت يك چهره تاثيرگذار اجتماعي بساز

بيل گيتس در طول زندگي خود حدود 1۰۰ ميليارد دلار را در امور خيريه )مستقيم 
و غيرمستقيم( هزينه كرده است. كمك هاي بنياد بيل گيتس به بهداشت جهاني، 

بيشتر از كمك هاي سازمان بهداشت جهاني )WHO( در اين زمينه است. 
۶. تك بعدي نباش

اكنون ديگــر مايكروســافت بزرگ ترين منبــع درآمد گيتس نيســت. براي 
ســال هاي متمادي اســت كه او در حال فروش ســهام خود از اين شــركت 
 و ســرمايه گذاري در كســب و كارهــاي ديگر اســت. مايكل لارســن، مدير
 كسب و كار گيتس را به عنوان اســلحه سري او در زمينه سرمايه گذاري معرفي 

مي كنند. 
منبع: بيزينس اينسايدر

راهکار


